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Novinarji pri Miillerjn 
na Gradiščanskem

Časnikarji v Pomurju so bili v 
soboto na študijskem potovanju na 
Gradiščanskem. Ogledali so si ne
kaj kulturnih znamenitosti te av
strijske pokrajine, v Železnem pa 
so se srečali z dr. Ivanom Miil- 
I e r j e m , predsednikom hrvat- 
skega kulturnega društva, in Ju- 
rico Č e n e r j e m , podpredsed
nikom hrvatskega akademskega 
kluba, ki deluje na Dunaju. Pogo
vor je bil namenjen nezavidljivemu 
položaju gradiščanskih Hrvatov v 
sosednji Avstriji, ki 22 let po pod
pisu državne pogodbe še ni ure
sničila določil 7. člena o pravicah 
manjšin, ampak svojo zakonodajo 
enostransko spreminja v korist 
težnjam po asimilaciji slovenske 
in hrvatske manjšine na Koroškem 
in Gradiščanskem.

Sodni procesi proti koroškim 
Slovencem se nadaljujejo:

V torek, dne 22. novembra t. I., se prične ob 9.30 sodna ob
ravnava proti Mirku P e r č u in Jožetu M u 11 e r j u na okrajnem 
sodišču v Velikovcu (soba 5). Obtožena sta, da sta sodelovala pri 
napisnih akcijah.

s-

V petek, dne 25. novembra, pa se nadaljuje na Dunaju posto
pek proti štirim selskim fantom, ki so 14. novembra 1976 sežgali 
volilne listke v Selah in s tem bojkotirali preštevanje manjšine.

*

Tej številki NT prilagamo ponovno položnice in vas prosimo, 
da darujete za vse tiste koroške Slovence, ki jih avstrijska policij
ska in sodna oblast iz političnih razlogov zasleduje. (Številka konta 
je 3300 pri Zvezi slovenskih zadrug v Celovcu). Vsem, ki so do 
sedaj darovali, prav lepa hvala!

,.Vstani in se brani, če si sin svobodoljubnega očeta!"
Z OBČNEGA ZBORA

KOROŠKE DIJAŠKE ZVEZE 
14. NOVEMBRA 1977

V ponedeljek, ob 19. uri je imela 
Koroška dijaška zveza v Marija- 
nišču svoj redni občni zbor. Na 
programu je bilo poleg volitev no
vega odbora tudi sprememba pra
vil in zvišanje članarine na 100 
šilingov; le-ta vsebuje od sedaj 
naprej tudi abonma Problemov, 
glasila Koroške dijašk zveze.

KDZ — KREPKA OPORA ZA
OBE SLOVENSKI OSREDNJI
ORGANIZACIJI

Ker je bil poslevodeči predsed
nik Roland Grilc zaradi študij
skih raz'ogov zadržan, je podal 
predsedniško poročilo Jurij Perč, 
predsednik srednješolcev, ki je 
med drugim poudaril, „da je KDZ 
začela delati v smer, kjer zajema 
tudi delavsko in kmečko mladino. 
Mladino, ki smo jo doslej več ali 
manj izrabljali. Izrabljali v tem 
smislu, da smo jo vabili na vsako 
demonstracijo, na vsako sloven
sko prireditev. Ta podeželska mla
dina nas do sedaj še ni razočara- 
la- Kaj pa napravimo mi zanjo? 
Doslej nič. Kajti to mladino, ki je 
odvisna od delodajalca, opozar
jati samo na to, da ostane sloven
ska in da se ne vda, je premalo! 
Vsak nastavljenec, ki ima prist
nega ,karntnerja‘ za šefa, mora 
vsak dan računati, da ga ljubi šef 
odslovi, ker se je udeležil demon
stracije ali prireditve Slovencev. 
Po demonstraciji se nihče ne bri
sa za tiste, ki jih je šef videl in 
jim grozil, ker so se udeležili de
monstracije, da jih bo vrgel iz s'už- 
de. V to smer še ni naredil ne 
NSKS in ne ZSO koraka, ki bi tej 
delavski in kmečki mladini, katere 
Problemi se začnejo šele po de
monstraciji, pomagal. Ravno iz te- 
9a razloga je zastavila KDZ svoje 
delo v to smer, da bo skušala po
magati tej mladini, ki se ne bori 
samo z protidemonstranti, kakor 
mi, ki hodimo v šolo. Ta mladina 
se bori za delo, za posel; nam vse- 
9a tega ni treba." Nadaljeval je, 
da bo morala KDZ nadaljevati 
Sv°j program šolanja slovenske 
mladine in to bo treba tudi vna- 
Prej svoj program šolanja sloven
je mladine in to ne samo v na- 
rodno-političnem smislu. Prav ta- 
*<0 se bo treba tudi vnaprej še bolj 
temeljito ukvarjati s šolsko politi- 
^°- Obžaloval je, da klub KDZ še 
Miruje. Iščejo pa se čim boljši po
boji in upa, da bo stvar kmalu ure
jena.

Narodno-politično je stala KDZ 
vedno z vso svojo močjo za obe- 
'Ps osrednjima organizacijama in 
^sdno skušala čim več prispevati 
* uspehu narodne politike na Ko
lškem in v Avstriji.

Tudi v okviru pospeševanja mla
dih talentov je bila KDZ uspešna; 
največji sad tega je plošča „Jaka

gre v Tivoli" s pevkama Magdo 
Korenovo in Uši Kelihovo. Plošče 
je bilo mogoče izdati, ker je pri 
tem močno pomagala ZSM Iskra 
iz matične dežele. Tudi izdajo 
značk „Koroški Slovenci, tujci v 
domovini" štejemo k uspehu pre
tekle poslovne dobe.

STIKI Z MLADINO 
V MATIČNI DEŽELI

Močno je uspelo KDZ pospešiti 
in ojačiti stike z mladino v matič
ni deželi, zlasti z ZSM Iskra, ZSM 
Krka in Novo mesto, pa tudi z ZSM 
RTV-Ljubljana. Udeležba Mladin
ske delovne akcije v Slovenskih 
Goricah, z občino Vič-Rudnik je 
sodelovanje KDZ z matično deže
lo gotovo soutrdila.

Dobesedno je Perč nadaljeval: 
„Kakor veste, si je KDZ nadela

Pod geslom: „Je sprava mogo
ča?" je prirejala Katoliška mladina/ 
Katholische Jugend diskusijo v 
Pliberku, katere so se udeležili po
leg zastopnikov slovenske narod
ne skupnosti dr. Matevža Grilca, 
predsednika narodnega sveta ko
roških Slovencev, dr. Pavla Apov- 
nika, prvega kandidata KEL in Va
lentina Inzka tudi dr. Robert Sa- 
xer, znan po svoji knjigi „Der Fali 
VVarasch in den karntner Tages- 
zeitungen" in glavni uredniki koro
ških časopisov KTZ, VZ, KZ Ernst 
Primosch, dr. Leiler in Heinz Stritzl.

Pozdravne besede je spregovo
ril vodja mladinskega urada Leo
pold Zunder, ki je pozdravil tudi 
župana Othmarja Moryja in okraj
nega sodnika dr. Ramneka.

Pred natrpano polno dvorano se 
je najprej izkazalo, da je vzrok

geslo: .Vstani in se brani, če res 
si sin svobodoljubnega očeta!1 Še 
vedno smo za to geslo. Pri tem pa 
si moramo krepiti in usposabljati 
lastne sile. Zanašati se samo na 
to, da bi nam drugi pomagali, se 
je že večkrat izkazalo za napačno. 
Konkretno se poslužujmo svojih 
pravic, ki nam pripadajo. Pojdimo 
že danes na šole, jutri na poštni 
urad in zahtevajmo slovenščino, 
prav tako na policiji, okrajnem 
glavarstvu itd. Kajti iz izkušenj ve
mo, da tako dejanje in nehanje 
vodi do uspeha. Da vam povem 
konkreten primer: vsi člani KDZ, 
ki so prejeli poziv na nabor, so po
šiljali ta poziv tako dolgo nazaj, da 
jim niso poslali tega poziva na na
bor v slovenščini. Ko je bilo vse 
to izpolnjeno, so morali iti na na
bor, pa so spet tam zahtevali slo-

manjšinskega konflikta politične in 
gospodarske narave.

Višji deželni svetnik in prvi kan
didat KEL, dr. Pavel Apovnik je ob 
začetku diskusije nakazal mnogo 
možnosti do sprave. Dr. Apovnik je 
menil, da ljudem ne bi smelo ško
dovati, če se priznajo k slovenski 
narodnosti. V vsej deželni upravi ni 
nobenega Slovenca, ki bi bil vodja 
kakega oddelka, je ugotovil dr. 
Apovnik. Rekel je, da bi morala 
zvezna vlada končno spoznati, da 
je treba izboljšati zakon o na
rodnih skupnostih, katerega je pred 
kratkim sklenila. Nato je dr. Apov
nik pozval vse tri, v deželnem zbo
ru zastopane stranke, povečati šte
vilo mandatov, ker bi s tem lažje 
dosegli tudi mandat; s tem bi dali 
koroškim Slovencem možnost, se 
aktivno vključiti v svoje okolje.

(Dalje na 4. str.)

venski jezik. In uspešni so bili. Če
tudi so jih nekateri teh polkovni
kov in poveljnikov ozmerjali, so 
vztrajali in dosegli to, kar si mi 
Slovenci želimo. Tako bomo po
stopali še naprej, tako dolgo, da 
bo izpolnjena zadnja pičica dr
žavne pogodbe iz leta 1955.“

AVSTRIJA SE JE S 
PREŠTEVANJEM SLOVENSKE 
NARODNE SKUPNOSTI 
OSRAMOTILA

Dalje je Perč opozoril na oblet
nico preštevanja manjšine, ki je 
Avstrijo pred mednarodno javnost
jo le osramotila. Kljub uspešnemu 
bojkotu preštevanja, tako s slo
venske kakor nemške strani, je 
deželni glavar Leopold VVagner na 
čelu vseh drugih ..upošteval" to

štetje za postavljanje dvojezičnih 
tabel. Pozval je navzoče: „ln zaradi 
tega ga moramo opozarjati mi na 
napake, ki jih dela in jih bo ver
jetno še delal naprej. S tem, da 
bomo zahtevali v vseh mogočih 
krajih slovenščino, ga bomo opo
zorili na to, da je Slovencev še 
veliko in da se ne predamo nem
škim nacionalistom. Še enkrat bi 
ponovil to: .Zahtevajmo že danes 
na vseh mogočih uradih sloven
ščino in bomo uspeli. In čimbolj 
bomo pri tem delu dosledni in 
enotni, tem prej bomo prišli do 
cilja, čeprav je pot dolga in na
porna. KDZ je začela delati tako 
pri vojaškem uradu in bo to na
daljevala še v prihodnje. In to ne 
samo pri naboru, temveč tudi na

(Dalje na 8. strani)

Diskutanti (od leve na desno): Ernst Primosch (KTZ), Heinz Stritzl (KZ), 
dr. Anton Leiler (VZ), Janko Merkač (vodja diskusije), dr. Pavel Apovnik, 

dr. Valentin Inzko, dr. M'atevž Grilc in dr. Robert Saxer.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU

Oton Župančič

Veronika Deseniška
Tragedija v dve delih (petih dejanjih)
OB STOLETNICI PESNIKOVEGA ROJSTVA

Scena: VLADIMIR RJAVEC 
Kostumi: MIJA JARC 
Glasba: MOJMIR SEPE 
Režija: JOŽE BABIČ

ČETRTEK, 8. DECEMBRA 1977, OB 13.30 
V MESTNEM GLEDALIŠČU V CELOVCU

NA OSREDNJO PRIREDITEV VABI 
ZVEZA V CELOVCU

KRŠČANSKA KULTURNA

Vstopnice v predprodaji pri krajevnih prosvetnih društvih, pri 
voditeljih Farne mladine, v pisarni Krščanske kulturne zveze v 
Celovcu, tel.: 0 4222/72565-24, ter eno uro pred predstavo 
pri blagajni.
Iz Podjune bo vozilo Sienčnikovo avtopodjetje na predstavo 
..Veronike Deseniške" po temle voznem redu:
11.40 Pliberk-zadruga, 11.45 Jamnik, 11.50 Šmihel-Šercer, 12.05 
Šentlipš pri Rečniku, 12.15 Dobrla vas-Sienčnik in 12.30 Škocijan- 
farni dom.

Je sprava mogoča?
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Kratke vestiGOSPODARSKI KOMENTAR:

Politika razsipavanja in pot naprej!
Za vsako blaginjo je treba en

krat predložiti obračun: ali smo jo 
prislužili ali pa imamo na njej dol
gove.

Obračun, ki ga prebivalstvu in 
davkoplačevalcem v teh tednih 
prezentira licitacijska politika med 
strankama opozicije in vladno 
stranko v svrho strankarskega do- 
padanja, je sila bridek. Blaginjo 
zadnjih dvajsetih let, na kateri 
smo imeli svoje dopadanje, bomo 
morali v prihodnje plačati z viso
kimi obresti.

To je mogoče povzeti iz televi
zijske diskusije, ki jo je pred krat
kim imel finančni minister An- 
drosch z gospodarstveniki in no
vinarji. Po tej diskusiji je še bolj 
kot prej postalo očitno, da sta po
litika razsipavanja z denarji iz 
davčnih odnosov, ki jo je prakti
cirala vlada in politika lecitiranja, 
ki sta jo vodili opozicijski stranki, 
za uveljavljanje svojih zahtev do 
državne blagajne doživeli svoj po
lom.

Analiza te diskusije kaže, da se 
je vlada na poti iz nastale dileme 
odločila za zvišanje davčnih bre
men in bremen vsakodnevnih da
jatev prebivalstva v državno bla
gajno. S tem misli po malem po
kriti državne dolgove, ki so na
rasli na 112 milijard šilingov. S 
tem so dosegli že 45 odstotkov 
razpoložljivega dohodka osebno 
obdavčenih. Anuitete in obrestna 
bremena bremenijo prihodnjeletni

Na zahodnonemških visokih šo
lah so se znova pokazali plodovi 
nove kulturne revolucije: terori
stični umori policajev v zvezi z 
ugrabitvijo funkcionarja H. M. 
Schleierja. Na Holandskem pa je 
bil nedavno ustreljen policist pri 
lovu na zadnjega Bubackovega 
morilca Knuta Volkertsa in njego
vo spremljevalko, kateri je med 
streljanjem uspelo pobegniti.

Kjer se dolgo časa kuha, konč
no pride do nenadnega izbruha. 
Tokrat to ni nikakršen vulkan, niti 
se imenuje partija ali kaj podob
nega, ampak se imenuje preprosto 
RAF, kar pomeni podružnica rde
če armade. Pri tem je mišljena 
sovjetska rdeča armada.

Zanimivo je, kaj vse si upa 
takšna majhna grupa političnih ra
dikalcev, ki šteje največ tisoč pri
stašev. Ker nimajo v političnem 
življenju nobenega uspeha, sku
šajo zbujati pozornost z divjo bru
talnostjo, umori in ropanjem bank. 
Zanje je ZRN fašistična država, 
katero je treba zrušiti. Če je to 
res, kaj je bila potem Hitlerjeva 
diktatura?

V resnici poznamo zelo slabo 
to zloglasno politično revolucio
narno elito, njen razvoj in politični 
program. Znano je, da je bilo ved
no nekaj ljudi, ki niso marali de
lati, ampak so raje delali nemir 
in štrajkali. Intelektualca te vrste 
si predstavlja narodna modrost 
kot biciklista, ki se zgoraj krivi in 
spodaj pritiska. Che Guevara 
je rekel, da je revolucija podobna 
biciklu, ki napreduje tako hitro, 
kot se spodaj pritiska. Če se bi- 
cike! ustavi, se zvrne.

Da imajo nemški revolucionarji 
takšne „uspehe“ so sokrivi tudi 
njihovi simpatizanti, okrog 5000 po 
številu, ki jim dajejo moralno in 
praktično podporo. V očeh teh lju
di so morilci junaki, katerim je 
treba dati poguma, da lahko vzdr- 
že v podzemlju. Brez teh brezup
nih optimistov bi bili teroristi s 
svojimi revolucionarnimi sanjami 
izgub'jeni. Tako pa postajajo ved
no bolj nesramni in zahtevajo od

državni proračun z 22 odstotki. 
Za pokritje teh dolgov je vsak, ki 
je gospodarsko aktiven, obreme
njen s 85.000 šilingov.

Tako visoka zadolženost države 
je nevarna. Nevarna tembolj, ker 
je
© na eni strani vlada medtem za
mudila čas zadnjih let, ko bi lahko 
popustila v svoji politiki razsipa
vanja in
© ker je na drugi strani zlasti OVP 
svoje licitacijske zahteve na so
cialnem področju gnala skoraj do 
onemoglosti državne blagajne.

Po zadnjih letih razsipavanja z 
državnimi denarji in najemanja 
kreditov v inozemstvu stoji sedaj 
gospodarska politika pred dejstvom 
© od kod denar za odplačilo dr
žavnih dolgov,
© od kod denar za financiranje 
ukrepov dosedanje licitacijske po
litike za socialne previlegije, od 
katerih imajo veliki veliko, mali pa 
malo, in
© od kod denar za zagotovitev de
lovnih mest ne le tistih, ki jih pod
jetja odpuščajo, marveč tudi mla
dih, ki svojega delovnega mesta ne 
najdejo.

To so obsežni problemi, ki jih 
zgolj po poti pripenjanja davčnega 
vijaka ni mogoče rešiti. Po dru
gem zakonu o davkih in pristojbi
nah v letu 1977, ki je pred kratkim 
pasiral parlament, se bodo v pri
merjavi z letom 1976 prihodnje le
to državni donosi zvišali

države ne samo izpust svojih za
pornikov, ampak tudi mastno od
kupnino in spremstvo protestant
skega duhovnika in funkcionarja 
OZN pri poletu v novo domovino.

Kaj storiti? Povrniti hudo s hu
dim bi bilo najlažje, toda potem 
bi šla pravna država po gobe. V 
resnici je pravna država nasproti 
terorju zelo nebogljena. Proti ta
kemu terorizmu se lahko brani sa
mo z legalnimi preprečilnimi ukre
pi in ideološkim prosvetljevanjem 
množic. Pri tem se mora vprašati, 
zakaj hočejo ti ljudje danes zrušiti 
ta sistem, katerega imajo mnogi 
za najboljšega. Zakaj ni sličnih 
skupin tudi po drugih deželah, 
kjer bi bile bolj potrebne?

Simpatizanti imajo pri nastanku 
takih skupin levji delež. RAF je 
nastala po spektakularni osvobo
ditvi Andreasa Baaderja maja 1970. 
Simpatizanti so prihajali iz levo 
usmerjene buržoazije in veteranov 
študentskih nemirov, ki so pretre
sali Nemčijo 1966 do 1968. Med 
njimi ni manjkalo bivših profesor
jev in celo pastorjev, ki so poskr
beli skrivališče ljudem RAF. Toda 
po prvih umorih se je začela soli
darnost hkrati. Funkcionar levo 
usmerjenega učiteljskega sindika
ta je teroristko Ulrike Meinhof, ki 
je pri njemu iskala zatočišče, izdal 
policiji. V tem času ni bilo več 
podpore, kar je povzročilo upada
nje morale pri teroristih. Toda ti 
se niso vdali, ampak so zbirali 
nove moči in so se naprej sesta-

Dunajski zvezni finančni mini
ster dr. Hanes Androsch je pred
ložil avstrijski narodni skupščini 
načrt proračuna za 1978. Izdatki 
so predvideni v višini 258.600 mi
lijonov šilingov, dohodki pa le 218 
tisoč milijonov. Tako znaša pri
manjkljaj 40.600 milijonov. (Za 1977 
meni finančni minister, da bo do
segel 46.000 milijonov). Izdatki so 
porazdeljeni tako-le:

Za stvarne potrebe je določenih

© pri obrtnem davku od 4,3 na 5,3 
milijarde šilingov,
© pri korporacijskem davku od 
5,9 na 7,1 milijarde šilingov,
© pri dohodninskem davku pa od 
16,2 na 21,2 milijarde šilingov.

To je vendar samo del davčnih 
bremen, ki so posledica politike 
razsipavanja z državnimi denarji v 
preteklosti. Davek na blagovni pro
met, posebej pa še davek na oseb
ni zaslužek delojemalcev in pri
spevki za socialno skrbstvo so se 
v zadnjih letih vidno zvečali in se 
večajo naprej. K tem bremenom na 
račun delojemalcev in malih pod
jetnikov so se v zadnjem času pri
družila še zvišanja številnih vsako
dnevnih dajatev v prid države. Med 
njimi naj bo omenjeno le 
@ zvišanje poštnih pristojbin,
© zvišanje davka na mineralna 
olja,
© zvišanje davka na motorna vo
zila in
© zvišanje pristojbin po poti kol
kov na vloge pravnega področja, 
da posebej ne omenjamo zvišanje 
tarif pri uslugah železnice, pri oskr
bi z vodo, električno energijo ter 
zemeljskim plinom.

To so fakti oziroma posledice 
politike razsipavanja in licitiranja v 
zadnjih letih. Vprašanja, ki s tem 
z zvezi stojijo v prostoru, se gla
sijo:

1. Ali bomo kos, da se od recesi
je zadnjih let pravočasno odkupi
mo?

jali v svojih anarhističnih organi
zacijah po nemških univerzah in 
kovali nove načrte. Nastali so raz
ni komiteji, kot npr. komite proti 
mučenju njihovih zaprtih kolegov 
z izolacijo in organizacije: črna 
pomoč, rdeča pomoč itd.

Gladovna stavka, katero so upri
zorili zaprti teroristi, je poskrbela 
za čustveno napetost simpatizan- 
tov, ki so takoj organizirali demon
stracijo. (Znano je, da so zapori 
v Nemčiji zelo mili in bolj podobni 
okrevališčem, kot pa sličnim usta
novam v deželah, kjer vladajo dik
tature.) Ko je terorist Holger Meins 
zaradi oslabelosti potem umrl, so 
ga somišljeniki oklicali za mučen
ca revolucije.

Zločini letošnjega leta gredo po 
vsej verjetnosti na rovaš nasled
nice RAF, ki jo je organiziral bivši 
teroristični advokat Siegfried Haag, 
potem ko je lansko leto za dalj 
časa izginil iz javnosti. Zvezni dr
žavni tožilec Rebmann je govoril 
o grupi Haag-Meyer.

Skoraj vsi ti ljudje so začeli 
svojo teroristično kariero kot sim
patizanti. Korak za korakom so se 
približevali skrajnosti, postali po
močniki, imeli opravka s policijo 
in končno izginili v podzemje. 
Kazno je, da so simpatizanti 
že sumljivi kot potencialni pomoč
niki in rekruti za teroriste. Rekru
tirajo pa se v glavnem iz posamez
nih anarhistično usmerjenih viso
košolskih skupin.

Janez Zlatoust

192.600 milijonov šilingov, to je 72 
odstotkov, za osebne izdatke pa 
75.100 milijonov (28 odstotkov). V 
izdatkih za stvarne potrebe znaša 
delež, ki je namenjen zdravstvu in 
javnemu skrbstvu, 26 odstotkov in 
je za 0,3 odstotkov več kot letoš
nji. Za šolstvo in univerze ter pro
sveto se je proračunski delež po
večal od 13 na 13,2 odstotkov, za 
narodno oziroma državno obram
bo pa od 3,7 na 4 odstotkov. Vsa

2. Ali bomo kos po letih inflaci
je v prihodnjih letih bolj kot v zad
njih letih ljudem zagotoviti delovna 
mesta?

3. Ali bomo v prihodnje ob se
danji produktivnosti lahko zagoto
vili višje zaslužke na delovnem me
stu?

Ta vprašanja stojijo po večletni 
mednarodni gospodarski recesiji v 
avstrijskem gospodarskem prosto
ru, vseeno če jih nekateri posku
šajo olepšavati, drugi pa očrnjevati.

K tem vprašanjem je lani jeseni 
angleški predsednik laburistov Cal- 
laghann dejal naslednje: Mi smo se 
navadili misliti, da se od recesije 
lahko odkupimo in da si zaposle
nost lahko zagotovimo po poti niž
jih davkov in višjih državnih izdat
kov. Te poti ni več, kajti kot sred
stvo za reševanje gospodarskih 
kriz se je medtem izjalovila.

Kar tiče vprašanje zaposlitve je 
treba vzeti na znanje resnico, da 
je polna zaposlitev mogoča le po 
poti večanja kupne moči. Slednje 
pa ni mogoče doseči po poti zvi
ševanja zaslužkov, marveč edino 
po poti večanja produktivnosti. V 
nasprotnem primeru bo vrednost 
pridelanega šilinga še naprej pa
dala.

Z drugimi besedami: Če produk
tivnosti dela ne bomo zvečali, bo 
kupna moč nazadovala, nevarnost 
brezposelnosti pa se bo večala. Že 
sedaj glojemo na substanci kapita
la, ki se zadnje čase nevarno manj
ša, kakor to vidimo na primeru na
raščanja zadolženosti naše drža
ve. Kje se bomo ob nadaljevanju 
te poti znašli, je vprašanje, ki ga 
po poti dosedanje politike dopa- 
danja in licitiranja ni mogoče re
šiti. Z njo bodo državni dolgovi 
naraščali naprej, kupna moč pa 
bo nazadovala. Z njo bo naraščala 
tudi brezposelnost, medtem ko bo
do davčni in drugi donosi države 
in družbe čedalje bolj zaostajali za 
zneski, ki so preleminirani v dr
žavnih in drugih proračunih. Zato 
mora dosedanja politika gospo
darskega razsipavanja in licitira
nja najti svoj konec. Pot naprej je 
mogoča le na bazi preprostega ra
čuna, ki pravi, da sta dvakrat dva 
štiri, oziroma da ne more nihče več 
potrošiti kot producira. (bi)

Kam z dunajsko 
mladino!

Zavod za napredovanje gospo
darstva na Dunaju proučuje vpra
šanje o zaposlovanju mladine, ki 
bo prišla iz šol ob koncu šolskega 
leta 1977/78. Ro statističnih podat
kih bo v času od junija do sep
tembra 1978 dokončalo šolsko 
izobraževanje okrog 20 tisoč mla
dih ljudi. Od tega števila jih bo 
predvidoma okrog 12.000 želelo 
izučiti se nekega določenega po
klica, medtem ko jih bo okrog 
8000 hotelo, da bi se šolali naprej.

Zavod posveča posebno pozor
nost dekletom. Doslej so se de
kleta pri posvetovanjih o poklicih 
odločila povečini za frizerke, šivi
lje in za delo v pisarnah raznih 
vrst. Zavod brani mnenje, da bi 
bilo umestno, če bi dekleta napo- 
tovali tudi v poklice, ki jih oprav
ljajo moški. V zadnjem obdobju 
se je namreč pokazalo, da se je 
nekaj deklet že priglasilo, da bi 
se izučile za radijske in televizij
ske mehanike, za tapetnike, za 
strojne ključavničarje, pleskarje in 
mizarje. Za te vrste poklica so se 
doslej priglašali samo fantje.

druga področja ostanejo v glav
nem pri višinah postavk, kakršne 
so bile zanje določene v letoš
njem proračunu.

NEW YORK IMA NOVEGA 
ŽUPANA
© NEW YORK. — Z malenkostno 
razliko v glasovih (100.000) je de
mokratski predstavnik Edvvard 
Koch premagal neposrednega tek
meca Maria Cuoma in bil izvoljen 
za novega newyorškega župana. 
Podprli so ga v prvi vrsti židovski, 
portoriški in temnopolti občani, 
medtem ko so šli liberalcu Cuo- 
mu, ki je italijanskega porekla, 
predvsem glasovi katoličanov in 
seveda italijanske skupnosti. Ko
cha, ki mu je 53 let, imajo za iz
razitega reformatorja kljub temu. 
da se odkrito zavzema za uvedbo 
smrtne kazni. V programu ima go
spodarsko in finančno ozdravitev 
velemesta, ki preživlja enega naj
težjih trenutkov v svoji zgodovini.

NEMŠKA TERORISTKA SE JE 
OBESILA
© MUNCHEN. — Nemška tero
ristka Ingrid Schubert se je v so
boto zvečer obesila v kaznilnici 
Munchen-Stadelheim z rjuho na 
okenskem križu svoje celice. 30- 
letna zdravnica, ki se je v Berlinu 
pridružila radikalni študentovski 
skupini, se je leta 1970 udeležila 
Baaderjeve osvoboditve iz zapora, 
pri čemer je bil ubit starejši mož. 
Zato je bila obsojena na 6 let za
pora. Kasneje so jo obsodili na 
13 let kazni, ker se je udeležila 
bančnega ropa. Po prestani kazni 
ji je pretil varnostni prioor. Ingrid 
Schubert je tako sledila primeru 
Ulrike Meinhof in Gudrune Ennsli- 
nove, ki sta se v zaporu prav tako 
obesili.

KRONA SV. ŠTEFANA 
IZ AMERIKE V BUDIMPEŠTO
© WASHINGTON. — Carterjeva 
vlada je sklenila vrniti Madžarom 
krono sv. Štefana, simbol madžar
ske enotnosti, ki je stara okoli ti
soč let. Zunanje ministrstvo v Was- 
hingtonu se je odločilo za to v 
znamenje izboljšanja odnosov med 
Združenimi državami Amerike in 
Madžarsko. Ob koncu 2. svetovne 
vojne so krono sv. Štefana in dru
ge madžarske zaklade prenesli v 
Ameriko.

IZRAELCI NE DAJO NE JUDEJE 
NE SAMARIJE
© JERUZALEM. — Kot poročajo 
iz Jeruzalema, je predsednik izra
elske vlade Begin v nedeljo zavr
nil ameriški predlog, da bi prede
le zahodno od Jordana, ki jih je 
zasedla izraelska vojska, razgla
sila za avtonomno in demilitarizi
rano cono. Po radiu je Begin de
jal, da ne bo dovolil, da prideta 
Judeja in Samarija v roke katere
koli tuje vlade ali organizacije.

GRŠKI USPEH PRI OZN
© NEW YORK. — Glavna skup
ščina OZN je z 79 glasovi odbila 
turški predlog, naj bi revidirala 
sklep z dne 23. septembra, po ka
terem ciprske Turke in ciprske 
Grke lahko zasliši samo poseben 
politični odbor, medtem ko na ple
narni seji skupščine lahko nastopi 
samo predstavnik ciprske vlade. 
Ciprska vlada pa je sedaj v rokah 
ciprskih Grkov.

FRANCIJA PODPIRA OUEBEC
© PARIZ. — Predsednik pokra
jinske vlade v Ouebecu Rene Le- 
vesgue se je po večdnevnem po
tovanju po Franciji vrnil v Kana
do. Sam je v Parizu dejal, da se 
bo v spisku držav kmalu pojavila 
nova. Pri tem je menil odcepitev 
Guebeca, kjer živi okoli šest mili' 
jonov ljudi, od zvezne države Ka
nade. Že Charles de Gaulle je leta 
1967 med obiskom v Montrealu 
vzkliknil: „Naj živi svobodni Que- 
bec!“

Razmišljanje o političnem terorizmu v ZRN

Precejšen primanjkljaj v avstrijskem 
proračunu
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14. november
Ko so maja 1976 zastopniki par

lamentarnih strank prekinili raz
govore s predstavniki obeh osred
jih organizacij koroških Sloven
cev in obenem napovedali, da bo 
Avstrija na zahtevo nemškonacio- 
fialnih krogov izvedla ugotavljanje 
atanjšine, je bilo nam vsem jasno, 
da se bomo temu uprli. Ugotavlja
nje manjšine ni samo nedemokra
tični akt, ampak tudi nasprotuje 
jasnim določilom člena 7 avstrij
ske državne pogodbe, ki ščiti na
rodno skupnost povsod, kjer živi 
•n to ne glede na njeno številčno 
nioč. Ne nazadnje pa je namen ta
kega štetja uničenje slovenske na
rodne skupnosti.

Vsega tega smo se zavedali, ko 
smo šli 14. novembra 1976 na 
»volišče" ali pa smo ostali doma. 
Zavedali smo se, da je bojkot tega 
štetja edina pot, da preprečimo 
naklepe nemškonacionalnih kro
gov in vlade. Rezultat te naše brez 
dvoma najmočnejše akcije v drugi 
republiki je dokazal, da smo vse
kakor v stanu se uspešno boriti 
proti vsem tistim, ki nam strežejo 
Po življenju, da smo v stanu se v 
dani situaciji upreti.

Nemci po 14. novembru 1976 so 
nam dali prav, so potrdili pravil
nost našega koraka, kajti avstrij
ske oblasti so naprej klečeplazile 
Pred zahtevami nemških šovini
stov. Zakon o narodnih skupinah 
ter na tem zakonu sloneče odred
be iz leta 1977 so zgovoren do
kaz te kapitulantske politike. Od
pisali so dve tretjini našega dvo
jezičnega ozemlja na področju 
jezika in le na eno šestinko dvo
jezičnega ozemlja naj bi še po
stavili dvojezične krajevne napise. 
Ponovni in odločni odpor našega 
ljudstva proti tem likvidacijskim 
ukrepom, skušajo zlomiti oblasti 
s silo. Spomnimo se le dogodkov 
okoli Šentjakoba, Škociiana, Dobr- 
le vasi in Pliberka. Dolga vrsta 
Procesov in policijski teror je edi
ni ^odgovor avstrijskih oblasti na 
nase odločne akcije, s katerimi 
vedno spet dokazujemo Avstriji in 
svetu, da je naše vprašanje ne
rešeno in naše stanje nevzdržno, 

isterična reakcija avstrijskih ve- 
jakov pa najbolje dokazuje, da je 
e-tem zmanjkalo argumentov in 
a sloni njih „rešitev“ na šibkih 

nogah.
Že so nepreslišni glasovi tudi iz 

vrst večinskega naroda, ki govo- 
r,jo o nam že od vsega začetka 
Znanem dejstvu, da manjšinska 
zakonodaja zadnjih dveh let ni pri
nesla nobene rešitve koroškega 
vprašanja. Vedno pogosteje se sli- 

! zahteva po ponovnih razgovo- 
r'h avstrijske vlade z zastopniki 
°beh osrednjih organizacij. Tega 

eIstva tudi ne more zakriti izjava 
avstrijskega zunanjega ministra dr.

ahra pred nekaj dnevi, češ da 
le Avstrija obveznosti napram ko
roškim Slovencem docela izpolni- 
a- Dejstva dokazujejo neresnič

nost te izjave ter moremo oceniti 
ako govoričenje le še kot pobož- 

no željo.
Mi, koroški Slovenci smo mne- 

la> da bi le ponovni razgovori 
ahko peljali iz te zavožene situa- 

Ciie- Mi smo bili in smo tudi da-

Spomnimo se uspelega bojkota leta 1976
® Pred letom dni, 14. novembra 1976, je dala avstrijska zvezna 
@ vlada ukaz preštevati koroške Slovence in druge manjšine v Av- 
@ striji. Sicer je to namero poskušala zakriti, govorila je o ljudskem 
® štetju posebne vrste, ki baje velja za vse Avstrijce in govorila je 
© o tem, da številke ne bodo merodajne za pravice, ki nam gredo 
@ po členu 7 avstrijske državne pogodbe.
® Danes vemo, da smo imeli koroški Slovenci prav, ko smo po- 
© živali pripadnike slovenske narodne skupnosti in zavestne avstrij- 
© ske demokrate nemške narodnosti k bojkotu preštevanja. Danes 
© vemo, da se je avstrijska zvezna vlada ozirala izključno na podatke 
© pri ugotavljanju manjšine, ko nam je odmerila tiste redke dvoje- 
<© žične napise in druge pravičice, ki nam gredo po novem zakonu o
© narodnih skupinah.
..Slovenci uspeli z aktivnim boj

kotom" je napisal Naš tednik te
den dni po preštevanju. Marsikdo 
se je vprašal, odkod jemljemo to 
sigurnost, ko pa številke še sploh 
niso bile znane. Odgovarjali smo, 
da smo bili tega prepričanja že 
pred štetjem, na številnih krajev
nih sestankih in zborovanjih, ko 
so nam Slovenci vseh slojev zatr
jevali: „Šteti se ne damo!"

Metode bojkota so bile različ
ne. Najbolj priljubljeno je bilo, 
ostati dalj časa v volilni celici kot 
po navadi. Zakaj ne? Odločitev, 
kateri jezik naj dotični zapiše, je 
bila napram zmedeni propagandi 
strank in Heimatdiensta dokaj tež
ka. Šlo je za nemško Koroško, za 
ponovni plebiscit, za dvojezične 
napise in za druge manjšinske pra
vice ali pa, kot se je izražal Hei- 
matdienst, za darila neznatni manj- 
šinici. Kdo si je torej v tej zmedi

mogel pričakovati, da bi padla od
ločitev v volilni celici v par sekun
dah ...

V Šmihelu pri Pliberku so bili 
občinski možje v škripcih, ko so 
bile vse volilne celice zasedene 
in se nihče ni mogel odločiti na- 
mah. Brihtna glavca med številni
mi komisarji je nato odločila, da 
bomo pač volili naprej — v strani
šču. Verjetno je Šmihelčanom v 
stranišču ugajalo tako zelo, da se 
je ta moda razpasla tudi v Libu- 
čah in menda tudi še v drugih 
krajih.

Brez dvoma najbolj originalni so 
bili štirje selski fantje, ki so se 
okoli 14. ure opogumili in odnesli 
volilno skrinjo z listki vred. Ko so 
jih zasledovali, so skrinjo pustili, 
listke posuli na tla in jih sežgali. 
Proti tem fantom je še sedaj, leto 
dni navrh, v teku sodni postopek 
na Dunaju. Narodni svet koroških

Kreiskys Alptraum: Sprachenzahlung ganz besonderer Art..

nes za resne razgovore z avstrij
sko vlado pripravljeni, vendar pri
čakujemo, da bodo končno upo
števani tudi naši predlogi v zave
sti, da lahko samo rešitev v dogo
voru z prizadeto manjšino garanti
ra miren razvoj na Koroškem.

Zavedamo pa se pri tem, da ne 
bomo od danes na jutri rešili za
motanega problema, ampak da bo
mo morali na vseh za obstoj na
šega naroda odločilnih področjih 
trdo in vztrajno delati in to v pre
pričanju, da uspeh ne bo izostal, 
kakor ni izostal 14. novembra 1976. 
Ta dan naj gre v našo zgodovino

kot dan upora, nezlomljive volje 
do življenja, kot dan trdnega zau
panja v lastno moč in upanja v 
lepšo prihodnost.

Bundi-sland: Karmen
i’ui Br.irk: Vulkermarkl
Cvmrindc: Ebtirndorf Orlachall: |

Geheime Erliebung der .Muller.-vprachc
Cclien Sie Ihrc Multerrprache dutch Ankreuztn cinca der folgenden Kaelcbcn an: 

demreb Q 

kroalisch Q

ungaristh j [

Wird neben der deulschen noch cine anderc Sjirathc angelucuzt, so wird die.se Sprache bel

Slovencev je že na dan štetja pou
daril, da morejo selski fantje pri
čakovati od osrednje organizacije 
vso moralno, pravno in publicistič
no pomoč.

»Privatna" štetja, ki so menda 
bila napravljena v Selah, so poka

zala, da so tudi Selani nadpopreč- 
no izvajali bojkot preštevanja. Od 
180 kuvert, ki jih je neka priča po
brala, kot piše NT od 18. 11. 1976, 
je bilo 40 prečrtanih pri „deutsch“, 
le 2 pri „slowenisch“. Ostali listki 
so bili neveljavni.

Poldi in Mirko: vzora koroške stvarnosti
Na prvo obletnico preštevanja posebne vrste pričenjamo z 

vrsto karikatur o »koroškem problemu«. Izmislili smo si dve 
osebi, ki naj predstavljata večino in manjšino, tistega, ki vlada 
in tistega, ki ga hočejo obvladati. Danes predstavljamo cenjenim 
bralcem oba predstavnika, Poldija in Mirka. Prvi je trikrat tako 
velik kot drugi in je bolj čokat, nekak krompir ali čebula po
sebne vrste. Kazalec nosi vedno vzdignjenega, da more vsak tre
nutek pokarati nemštvu sovražne smrkavce. Možgane ima okrnje
ne; ker že vse ve, mu ni treba več misliti. Čutila niso izoblikova
na; ni mu treba kaj poslušati ali gledati, ker že vse ve. Usta ima 
velika, toda le navidezno; navadno ima usta vedno odprta, če se 
ne smehlja samovšečno. Palca ima zelo oblikovana; samo majhen 
znak za tu in tam potrebno pojasnilo, kdo ima tukaj kaj govoriti. 
Ima debel trebuh, ker na eni strani ostane vedno na svojem sta
lišču in se ne premika, na drugi strani pa, ker se ima dobro.

Mirko je bolj suh, podoben korenu. Pravijo, da ima lasuljo, 
ki se da zamenjati in ki jo, pravijo, uporablja pri pisanju na 
razne hiše in table. Možgane ima močno izoblikovane; stalno po
trebno pojasnjevanje. Čutila ima izoblikovana; so izoblikovana 
v stalnem boju za obstoj. Ima majhna usta; ker nima nič govoriti 
(usta ima oblikovana največkrat v obliki črke o — nemo se čudi 
in stoka). Roke ima spretne (ker služijo obrambi), pač pa zelo 
drobne (ker so že zelo šibke). Njegova vitka postava ni brezpogoj
no značilna — samo debelega trebuha si ne more privoščiti.

To sta torej naša dva junaka, Poldi in Mirko. V prihodnjih 
9 številkah Vam bomo pokazali, kaj sta doživela v »slalomu« za 
14. november 1976, ki ga je izdelal urad zveznega kanclerja za 
vsa gospodinjstva Avstrije, za vse časopise, Koroške in Avstrije, 
in katerega smo malo popravljenega poslali na vsa koroška 
gospodinjstva.

l/as ust oaaajut JUr \rtVcfcw

_ - k j, tr
vUtt.1 aas^-nčloL-L u;U(

_ VZ VZ. >5 (iCjm. , -un-t V SiSlA, OMjS ,
/ , km, g

v&lioJO sj.

1 w>

‘Huuxi bcof* [l)Ar Jvva/ LuC* yUvlr:

oU (Mr /^vLu.oC ^'/u-vv&r

■ -> A-UZr
Vbluj.s cf)

Jhj- Kr[<£ALt-či\^c 
L?tr oLrts t ^

kVuc. cas3l<vu- f obi^ur 
, j fa-ohi fV/Se -> PjL^riLr(Pjslut_ &■»/?>e.

Ki il« f liti t
!llix

a) tr slUs oa/ SU^lfutU
KdL '

bj /UaUt ts p-AL ^

.ukoL oLos tl tar dar vuceu^trv kčtA«<A MlHfOi
*----------- -črZtlK htsaeit-, tr loabt očStMtUlLaiM. Moo
“ ^ tr- fo«, Uam ofrvvK //ourtr

6 ^ f/0 *Li/.
tob/Ahui.

Jufct-llotAA. ... . ,
[>ivW sivk bttptfrtfl -------
$ pfuMijonečiAL oostthiIcUJ oLdrdk lUiuičpttt,
. , r bTotspu i tpr^-r

S+T* ItHuutr uax Koffcvv
\ (tu.ttsl k. o pjccuD* hvALoits JjUvLuiu.

\ /<-UA4. ( ok/vvtv. (Ar Vtrla )
■■ dir kU- ck(-j-cžvOu Sdtr )

Ttu^i_ .Ul. Pcd&ILL isl amcU caaa/ic-
cčtn^J R\rA:JU — ts L»aa*a. Sttb. M*Ar (žu’ui

3u*vu. pf.fHvd[ibr CAji

mmm sem



Stran 4 Naš tednik 46 — 17. novembra 1977

Globasnica: umrl je Jogrov Mirkop.istna foatcev:

IST VERSOHNUNG MOGLICH?
In seiner Berichterstattung uber 

die Bleiburger Podiumsdiskussion 
zum Thema: „Ist Versohnung mog- 
lich?“ schreibt Herr Stritzl in der 
„K!einen Zeitung" vom 11. 11. 1977 
zwar, daB sein Blatt von verschie- 
denen Seiten angegriffen vvurde, 
verschweigt aber zwei wichtige 
Tatsachen:

1. Er berichtet nicht, we!che Fak- 
ten und Argumente gegen die KZ 
vorgebracht vvurden.

2. Er berichtet nicht, daB mit 
fortschreitender Veranstaltung in 
steigendem MaB d as Unbehagen 
der zah'reichen Anwesenden ge- 
rade uber die Berichterstattung 
der KZ in der Minderheitenfrage 
offenbar vvurde.

Stattdessen setzt er den einen, 
der sich mit der Berichterstattung 
der KZ beschaftigte, Herrn Dir. 
Vauti, mit der Formulierung „offen- 
sichtlich unter einer Profilierungs- 
neurose stehend" auf unvvurdige 
Weise in den Augen der Offent- 
lichkeit herab, den anderen — es 
handelt sich um meine Person — 
vveist er „in die Schranken", vvenn- 
gleich er zugibt, daB dies „vom 
Vertreter unseres Blattes in sei
ner selbstangemaBten Richterrol- 
le“ geschehen sei.

Auf die vorgebrachten Fakten 
und Argumente sei daher hier kurz 
hingevviesen. Herr Dir. Vauti be- 
hadelte eingehend mehrere Be- 
richterstattungsserien in der KZ 
seit 1969, in denen gegen die slo- 
vvenische Volksgruppe und zu 
ihrem Schaden geschrieben vvurde, 
was in der Erinnerung der Leute 
heute noch lebendig ist, wie sich 
an den Reaktionen im Saal zeigte. 
Herr Stritzl vvuBte dagegen nichts 
anderes vorzubringen als die Be- 
hauptung, eine solche Serie habe 
es in der KZ nie gegeben. lch 
schlage vor, daB man durch eine 
Dokumentation in diesem Punkt 
Klarheit schafft.

lch beschaftigte mich in der 
Diskussion mit dem Leserbrief von 
Herrn Dr. Ambros VVilhelmer, der 
am Tag der Veranstaltung in der 
KZ erschien und bereits im vorhin- 
ein zu dieser Veranstaltung Stel- 
lung nahm. Man kann diesen Le
serbrief aus zvvei Grunden nicht 
vviderstandslos hinnehmen:

1. Er verhindert d as versohnen- 
de Gesprach zvvischen den Part- 
nern schon an der VVurzel, weil er 
sie in d as typische starre, unver- 
sohnliche Karntner Klischeebild 
preBt: er stellt den versohnungs- 
bereiten, vvahren, in harmonischer 
Einheit lebenden Karntner und 
den unversohnlichen, fanatischen, 
von einem illusionaren GroBsIo- 
vvenien traumenden Patentslovve- 
nen einander gegenuber.

2. Man muB entschieden dage
gen auftreten, daB Herr Stritzl in 
der deutlichen Absicht, die Veran
staltung bereits vorvveg der Of- 
fentlichkeit in einem fur die Slo- 
wenen unvorteilhaften Licht zu 
prasentieren, einen solchen un- 
gualifizierten Text veroffentlichen 
laBt. DaB der Chefredakteur den 
Brief, der erst am Vortag einge- 
gangen sein konnte, so schnell 
veroffentlichte, zeigt, vvieviel ihm 
offenbar daran liegt. Noch dazu 
bleibt ihm der Vorteil, daB er sich 
bei Bedarf darauf berufen kann, 
die Meinung des Leserbriefschrei- 
bers sei nicht unbedingt die Mei
nung der Redaktion.

Angesichts solcher journalisti- 
scher Methoden vvirkt es wie ein 
Hohn, wenn Herr Stritzl von „ge- 
genseitiger Riicksichtnahme", von 
Versohnung und Emotionslosig- 
keit spricht. Die Tatsache, daB ge- 
rade die Berichterstattung der KZ 
starker als die der beiden anderen 
Tageszeitungen die Bevvohner des 
Karntner Unterlandes, wenn es 
um das Volksgruppenproblem 
geht, in Erregung versetzt, zeigt, 
vvie notvvendig es ist, der Schreib- 
weise und Nachrichtenausvvahl

V nedeljo, 25. 9. 1977, smo 
na domačem pokopališču v Globas
nici položili k zadnjemu počitku 
gospoda Mirka Čebula, pd. Jogro- 
vega Mirka. Rodil se je leta 1903 
v Globasnici kot sin takratnega 
občinskega tajnika in nadvse pri
ljubljenega samouka Franca Če
bula.

V otroških letih se je rajni pre
hladil in za posledicami tega pre
hlada začel polagoma zgubljati 
sluh. Opazili so to že v ljudski šo
li. Sorazmerno pozno se je ože
nil leta 1946, z ženo Terezijo, ki

(Nadaljevanje s 1. strani)
Dr. Grilc je opozoril večino, naj 

končno spozna položaj in s tem 
prizna življenjsko pravico in druž
beno enakopravnost koroških Slo
vencev. Menil je, da je na Ko
roškem samo spor med Slo
venci in nemškonacionalnimi kro
gi, h katerim se je sedaj še pridru
žila vlada. Dr. Saxer je v svojem 
diskusijskem doprinosu apeliral na 
oblasti, naj opustijo vse akcije, ki 
slabšajo moč slovenske narodne 
skupnosti, hkrati pa je pozval ured
nike koroških časopisov, naj kot 
znamenje dobre volje tudi tiskajo

»v.v.v.v.v.v.v.v.vv.v.v.v.

ZLATA POROKA
Preteklo nedeljo, 13. novembra, 

sta praznovala v krogu svoje dru
žine svojo zlato poroko Alojzija 
in Karl ROJŠEK. Uredništvo Na
šega tednika jima čestita in kliče 
še na mnoga leta!

V.V.V.V.V.V.VVAV.V.V.V.V,

der Zeitung bzw. ih res Chefredak- 
teurs erhohte Aufmerksamkeit zu 
schenken, damit man sich recht- 
zeitig gegen schadigende und her- 
absetzende AuBerungen zur Wehr 
setzen kann. Dies hatte schon 
langst in Zusammenhang mit den 
immer vvieder ausgesprochenen 
Verdachtigungen gegen Mitglieder 
der slovvenischen Volksgruppe in 
Verbindung mit den Bombenan- 
schlagen geschehen sollen. Na- 
turlich fiihrt Herr Stritzl als Beleg 
fur die Objektivitat seiner Zeitung

prihaja iz Vogrč. Zelo dobro sta 
se razumela, ter se preživljala od 
majhne Jogrove kmetije, ki leži 
vzhodno od Globasnice, ob robu 
Pece.

Rajnega Mirka brez nadaljnjega 
lahko štejemo med Globašane, ka
teri so prebrali največ knjig. Ni 
bilo namreč Mohorjeve knjige, ka
tere ne bi rajni kupil in prebral. 
Prav tako mu je bi'o že težko po
streči s knjigo v društveni knjižni
ci, kajti ves prosti čas in dolge 
zimske večere je rajni prebil pri 
čitanju knjig. Skozi vsa leta je

nekaj strani v drugem deželnem 
jeziku. Saxer je k vprašanju o spra
vi poudaril, da ne gre za spravo 
med dvema osebama, ampak med

die Gastkommentare an; entschei- 
dend ist jedoch — dies formu- 
lierte ein Redner aus dem Publi
kum in Bleiburg klar und deutlich 
— die standige, langjahrige At- 
mosphare und Stimmung, die 
durch die Berichterstattung ge- 
schaffen wird und die eine gesell- 
schaftspolitische Ausvvirkung der 
vvenigen Gastkommentare verhin
dert.

Die Bevvohner des Karntner Un
terlandes — die slovvenischen und 
die deutschen — sollten sich so

prebiral slovenske časopise kot 
so to NT, Nedelja ipd.

Šele lansko leto je začel bole
hati ter se podal v bolnišnico iskati 
zdravja. A tam so ugotovili, da je 
želodčni rak že tako daleč napre
doval, da ni več pomoči. Vrnil se 
je domov, kjer je proti vsem napo
vedim začel okrevati in zg'edalo 
je, da mu bo uspelo ukrotiti za
hrbtno bolzen. Prav zaradi tega 
pa je prišla vest o njegovi smrti 
22. 9. 1977 nepričakovano.

Ogromna množica ljudi na po
grebu je bila dosti viden dokaz 
njegove priljubljenosti. Domači 
župnik je še enkrat orisal njegovo 
življenjsko pot in od zvestega čla
na Slovenskega kulturnega dru
štva v Globasnici se je poslovil na 
grobu tudi društveni moški zbor, 
ter se mu skušal na ta način za
hvaliti za ves trud, ki ga je žrtvo
val obstoju slovenske besede v 
Globasnici.

Naj rajni počiva sladko v svoji 
nadvse ljubljeni domači zemlji!

dvema narodnima skupnostima.
Po določitvi stališč posameznih 

diskutantov se je razvila zelo ži
vahna diskusija, predvsem okoli 
poročanja koroškega tiska. Dir. 
Vauti je poudaril, da koroška KZ 
že dalj časa nosi s svojim poro
čanjem nemir med ljudstvo, na kar 
pa je urednik KZ samo rekel, da 
vedno nudi tudi Slovencem pro
stor za komentarje. Do viška je 
prišlo, ko je mladi diskutant ma
sivno napadel koroški tisk glede 
poročanja o postavitvi dvojezične 
table v Pliberku in o njeni odstra
nitvi, na kar je glavni urednik KTZ 
zapustil diskusijski podij. Potrebno 
je na tem mestu opozoriti na be
sede mladega nemško govorečega 
mladinca, ki je rekel, da bi se moral 
vsak južni Korošec naučiti tudi je
zik svojih sosedov, kajti s tem bi 
bili dani najboljši pogoji za spravo. 
Ta mladinec je bil sin pMberškega 
zdravnika dr. Ottovvitza. Ob koncu 
lahko samo ponovimo besede dr. 
Apovnika, ki je rekel: „Ni bilo vse 
zaman." Kajti ta diskusija Katoli
ške mladine je pokazala, da se tudi 
pripadniki večinskega naroda za
nimalo za manjšinski problem na 
Koroškem in da niso obremenjeni 
s predsodki, ter da je možno priti 
do sprave le v pogovoru.

etwas nicht langer gefallen lassen. 
Es ist fur sie ohnehin schvver ge- 
nug, das seit Jahrzehnten aufge- 
baute und immer vvieder geschurte 
MiBtrauen allmahlich abzulegen. 
VVenn sie noch dazu von einem, 
der bedeutende publizistische 
Macht in der Hand hat, dadurch 
gestort vverden, daB er sich auf 
die oben dargestelite VVeise in 
diesen ProzeB einmischt, wird 
Versohnung nie zustande kom- 
men.

Dr. Robert Saxer

SLOVENSKA PROSVETNA ZVEZA 
IN KRŠČANSKA KULTURNA ZVEZA 

vabita na
KONCERT
MLADINSKEGA PEVSKEGA 
ZBORA

iz Maribora, pod vodstvom prof. 
Branka Rajšterja
v nedeljo, 20. 11. 1977, ob 19.30 
v dvorani pri Schvvarzlu v Pliberku
v ponedeljek, 21. 11. 1977, ob 19.30 
v srednji dvorani Doma glasbe v 
Celovcu.

Ljubitelji lepe pesmi prisrčno 
vabljeni!

Vljudno vas vabimo na
KONCERT,

ki bo v nedeljo, 20. 11. 1977, ob
19.30 v dvorani gostilne Schvvarzl 
v Pliberku.
Nastopa mladinski pevski zbor iz 
Maribora pod vodstvom prof. Bran
ka Rajšterja.
Na prireditev vabita Slovenska pro
svetna zveza in Krščanska kulturna 
zveza v Celovcu.

Vljudno vas vabimo na
KONCERT,

ki bo v ponedeljek, 21. 11. 1977, 
ob 19.30 v srednji dvorani Doma 
glasbe v Celovcu.
Nastopa mladinski pevski zbor iz 
Maribora pod vodstvom prof. Bran
ka Rajšterja.
Na prireditev vabita Slovenska pro
svetna zveza in Krščanska kulturna 
zveza v Celovcu.

OBČNI ZBOR
prosvetnega društva v Velikovcu
v nedeljo, 20. 11. 1977, ob 14.30 
v gospodinjski šoli v Šentrupertu. 
Po občnem zboru bo nastopila 
lutkovna skupina KDZ z igro: 
„Užaljeni medvedek"!

Vsi prisrčno vabljeni!

POŠLIJA NEDELJA: „PLES“
Kraj: pri Šoštarju v Globasnici 
Čas: sobota, 19. 11. 1977, ob 20.00 
Igra ansambel „Veseli srčki"

LUTKOVNA SKUPINA DIJAŠKE 
ZVEZE

vabi na lutkovno igro
„UŽALJENI MEDVEDEK"

Prireditelj: KPD v Šmihelu 
Kraj: Farna dvorana v Šmihelu 
Čas: sobota, 19. 11. 1977, ob 15.30 

(po sv. maši).
Prireditelj: SKD v Globasnici
Kraj: Šoštar v Globasnici
Čas: sobota, 19. 11. 1977, ob 14.00
Prireditelj: Katoliška mladina 

v Kazazah
Kraj: Župnišče v Kazazah 
Čas: nedelja, 20. 11. 1977, ob 10.00 

(po sv. maši)
Prireditelj: PD v Velikovcu 
Kraj: Gospodinjska šola 

v Šentrupertu
Čas: nedelja, 20. 11. 1977, ob 15.30 

Vsi prisrčno vabljeni!

„AULA SLOVENICA" V CELOVCU
vabi na otvoritev razstave grafik 

PROF. LOJZETA SPACALA, 
ki bo v torek, dne 22. novembra 
1977, ob 19. uri. Razstava je odprta 
do 16. decembra 1977, od pone
deljka do petka med 13.00—17.00-

AV.V.V/.V.V.V.V.V.V.V.V.’«

DOM V TINJAH
išče za letošnjo jesen ali tudi zimo 

STAREJŠO ŽENO — ŠIVILJO, 
ki bi šivala in likala. Plača po 
dogovoru. Prosimo za čimprejšnje 
prijave. Dom v Tinjah, 9121 Tainach- 
Tel.: 0 42 39/642.

tV-W.V.'.V.V.V.W.V.V.V.*A

SLOVENSKO PROSVETNO DRUŠTVO „SRCE“ V DOBRLI VASI

KULTURNI TEDEN
OB PRILIKI 70-LETNICE DRUŠTVA

SPORED:

Nedelja, 20. novembra 1977, ob 14.30:
Igra „Kadar se utrga oblak". Igrajo člani SPD 
„Srce“; režija Po Idej Zunder.

Četrtek, 24. novembra 1977, ob 20.00:
Zabavno-glasbeni večer: Igrata „Trio Korotan" 
in instrumentalni ansambel „Drava"; pojeta 
Magda Koren in Uši Kelih.

Petek, 25. novembra 1977, ob 20.00:
PREDAVANJE Z DISKUSIJO. Univ. asistent 
dr. Hanns Haas, Salzburg: Von der Befreiung 
zum Staatsvertrag — die Karntner Slovvenen 
nach dem Zvveiten VVeltkrieg.

Sobota, 26. novembra 1977, ob 15.00:
Mladinska igra „PLESOČI OSLIČEK". Igra 
„Oder Mladje" iz Celovca; režija: Boštjan 
Vrhovec.
Ob 20.00: PREDAVANJE Z DISKUSIJO. Univ. 
prof. dr. Anton Pelinka, Innsbruck: Chancen 
der Minderheiten in der Demokratie.

Nedelja, 27. novembra 1977, ob 14.30:
Slavnostna prireditev ob 70-letnici društva. 
Nastopajo: govorniki, domači in sosednji 
pevski zbori ter mladinska folklorna skupina 
SPD „Srce“.

VSE PRIREDITVE SO V KULTURNEM DOMU V DOBRLI VASI.

Je sprava mogoča?
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Pravda o pravdi za Veroniko Deseniško
Oton Župančič: Veronika Deseniška 

Režija: Jože Babič

Kljub vsem odprtim vprašanjem 
te tržaške uprizoritve, ki bi jih lah
ko strnili v kritično oznako roman
tična akademičnost, smo Veroniko 
Jeseniško zaradi režije Jožeta Ba
biča ne samo gledali, marveč tudi 
vsak po svoje doživljali. Kritično
seveda.

Najprej odpira Babičeva Vero
uka D. vprašanje nase splošne gle
dališke in zgodovinske vednosti. Ta- 

med gledalci, kakor tudi med 
°cenjevalci. Zgolj zaradi te vedno- 
SR> ki je tolikokrat le nevednost, 
Se zdaj spominjam, kako smo pred 
'‘Smirni, devetimi leti Križaj, Žmavc 

pisec teh vrstic iskali gledališko 
lJJ odrsko pot k Veroniki D. Branje 
Zupančičevega dramskega besedila 
Uam je utrdilo spoznan je, da je v na- 
Sl dramatiki še precej prekletih, za- 
atetih in zavrženih iger, ki jih mo- 
‘amo kot živo slovensko gledališče 
Clmprej uprizoriti. Presoja nam je 
°dkrila, da je Veronika D. eno ta- 
j besedil, ki je polnokrvno gle
dališko in odrsko delo. Vedeli pa 
sJn° tudi že, da Veronika D. nika- 
0r ni mogla uspeti na odru, ki so 

&a opredeljevala stilna, idejna in 
določila literarnega gleda

lca. Takšna pa je bila v večini 
uprizoritev naše gledališče po letu 

2 izjemo v pionirskem in na- 
arjenem iskanju in preizkušanju 

Milana Skrbinška, B. Gavelle, B.
' tiipice, F. Delaka in J. Koviča, ki 
7° P°t režiserji začeli iskati pot iz 

erarnega labirinta v gledališko
e.S^edališči

Biti gledališki ustvarjalec pomeni 
^isliti o preteklosti prav tako du- 

ovito, vztrajno in pogumno, kot 
Je treba razmišljati o sedanjosti ta-

0 duhovito, vztrajno in pogumno, 
. Je treba razmišljati o sedanjo-

st' in prihodnosti. Odločitev, posta- 
v'ti Je ta 1970 (se reče v času precej 
sPlosne, slovensko globoke egiptov- 
s e gledališke teme) na oder Vero- 
J,ko D-i to pojurčičevsko in pred- 
reftovsko — novačansko „celjsko!- 

,ragedijo, je kajpak živela z znaki 
^ mejah sedanje (sodobne) gle- 
iške misli. Zato je celjska (Kri- 

Rajeva) režija razkrila in potrdila 
° rsko uporabno vrednost Župan
čičeve drame. Kritika je to priznala 
n gledalci so igro sprejeli. Pa je 
res škoda, da nekateri, ki danes spet 
Razmišljajo o Veroniki D., niso vi- 
RR.' celjske predstave. Najbrže so

1 1 eni premladi, drugi pa že pre- 
^ ari za kaj takega. Tretje pa v ti-

em vprašanju Veronike D. sploh

bilo že
vznemirjalo, kajti razrešeno je

nekdaj in kaj bi Celje . . .

• MED GLORIJO IN
moriščem

Če pomislimo, da je celjska Ve- 
nika D. imela več kot sedemde- 

>. Ponovitev (zdaj imajo v Ljub- 
^ n\ nekatere predstave manj kot 
uajset ponovitev), če pomislimo 
a gledališki uspeh Veronike D. 

ta Tncirib°rskih gledaliških igrah le- 
• I(>~!, če pomislimo na kraje, kjer 

1°. Veronika D. gostovala (Ljub- 
JVana, Maribor, Slovenska Bistri- 
,f/’ Slovenske Konjice, Murska So- 
JJta, Veleti je, Kranj, Trbovlje,
,Jeb°ld, Ravne, Mežica, Sevnica, 
'l ec, Polzela, Ormož, Lendava, 
Urnišče, Cerkvenjak, Voličina, 
Jav°grad, Križanke v Ljubljani, 
li)^a*ec’ Hrastnik, Bistrica ob Sot- 
[j ’ če pomislimo, da je Veronika 
r \jMa igrana pred stotinami ko- 

'di Slovencev v Avstriji (Želez- 
" Rupla, Šmihel, Borovlje, St. Ja

kob v Rožu), če pomislimo, da je 
ljubljanska televizija emitirala Ve
roniko D., in če končno pomislimo, 
da je to igro videlo v dvoranah in 
TV zaslonih pol milijona gledal
cev, pač smemo reči, da Županči
čeva tragedija ni propadla, marveč 
da je bil izrečen zanjo veliki ljud
ski plebiscit. Iti nazadnje če pomis-

dališko zgodovinskem pogledu. V 
središču našega premisleka naj bo 
tedaj poskus, da bi se tudi na na
ših tleh uveljavila moderna gleda
liško kritična in analitična meto
da. To namreč že ves svet, razen 
slovenskega dela zemeljskega pla
neta, pozna že stoletja in se pri nas 
še ni mogla uveljaviti.

tej drugi komentiral prvo. Tako je 
storil Vidmar v omenjeni kritiki, ko 
je primerjal značaj Veronikine lju
bezni z ljubeznijo Romea in Julije. 
Drugo napako je zgrešil, ko je po
stavil doktrino tragedije ... Kritik 
pa primerja vse lastne misli z umet
nikovimi, zato nastane kaos trditev, 
mnenj, razmerij.“ (S. Kosovel, ZD

Urno, da je bilo preprečeno s trdo 
roko gledališke egiptovske teme, da 
bi Veronika D. začela ljubljansko 
gledališko sezono leta 1970 in bi s 
tem imela svojo premiero v glav
nem mestu naše dežele, potem pač 
smemo sklepali, da je ta igra še ve
dno pripeta in nihalo, ki jo niha 
med glorijo in moriščem slovenske
ga gledališča.

Babičevo interpretacijo je moč 
presojati le v luči zgodovinske odr
ske izkušnje Veronike D., se pravi 
v svetlobi in v temi Župančičeve 
avtorske usode v slovenskem gleda
lišču. V obravnavi morajo tedaj bi
ti upoštevane vse predstave Veroni
ke D.: obe ljubljanski (1924 in 
1938), obe mariborski (1926 in 1938) 
obe celjski (1926 in 1970) pa tudi 
predstavi v Kranju (1946) in na 
Ptuju (1953). Kajti gre za literarno 
delo, ki je le kot malokatero po
vzročilo razkol in pravdo, spor in 
boj v našem gledališču in v lite
rarni kritiki. Babič in Križaj sodita 
v ustvarjalni krog naše gledališke 
režije in je zato vzporejan j e njune 
interpretacije kratko in malo de
lovna in strokovna dolžnost kritične 
misli in vrednotenja. Vsestransko 
uresničevanje te dolžnosti bo šele 
dalo naši kritiki vrednost znanja in 
poznavanja, zato pa bo njena, kri
tiška, sodba utemeljena v estet
skem, kulturno političnem in gle-

@ NAPAKE KRITIKE

Pravdo o Veroniki D. je pravza
prav začel leta 1924 Oton Župančič 
sam, ker je omenjeno igro pač na
pisal. Slovenska usoda ga je zato 
pošteno nagradila (kaznovala). Na
daljeval pa je to pravdo istega le
ta devetindvajsetletni Josip Vidmar 
s svojo vsekakor znamenito oceno, 
objavljeno v katoliški leposlovni 
reviji Dom in svet. Končala pa se 
tli ta pravda z Ozvaldom ali pa 
Albrehtom, marveč s Srečkom Ko
sovelom, ki je v letu 1925 na- 
pisal ingeniozno analizo Veronike 
D. in polemike o njej. Kako bi nam 
koristila ta analiza v času celjske 
(Križajeve) Veronike D., če bi jo 
poznali! Pa je žal nismo! Kosovel 
je zavzel jasno kritično razdaljo ta
ko do branilcev kakor do zaniko
valcev Veronike D., in je Vidmar
jeve pomisleke zavrnil z mislijo: 
„Njegova (Vidmarjeva) kritika je 
resen poizkus dobre kritike, a kljub 
temu. ji ne morem pripisovati, da 
je dobra kritika. Ima dve glavni 
napaki, ki jih imajo vsi slovenski 
kritiki sploh. Prvič slabost primer
janja, drugič teoretiziranje. Če je 
pred menoj umetnina, ne bom po
mislil na drugo umetnino in šele po

III. knjiga, str. 226-7. Ur. dr. An
ton Ocvirk.)

® PREMOČ BESEDE NAD 
DEJANJEM

Opredelitev gledališkega sloga 
tržaške (Babičeve) Veronike D. nam 
razodene, da so vse nejasne in ne- 
dramatične poteze na odru nastale 
pač zaradi delnega sprejemanja 
Vidmarjevih literarnih in obenem 
negledaliških pomislekov iz l. 1924. 
Župančičeva Veronika D. nikakor 
ni vrstnica v nobenem pogledu 
Shakespearovih tragedij, marveč je 
vsa v duhu in v besedi izrazito so- 
dobno-tragična prispodoba ljube
zenske zgodbe, kakršno je domislil 
poet pač pod vplivi evropskega sim
bolizma ali novoromantike. Roža 
čudotvorna. Lepa Vida, presejana v 
pesnikov čas. To pa je tudi pogla
vitno gledališko dejstvo Veronika 
D. Celjska (Križajeva) interpreta
cija se je z vsem umetniškim zdrav
jem, mladostjo, domišljeno st j o in 
pogumom izognila in uprla po goe- 
thejevsko-shakespearsko zaokroženi 
oznaki Veronike, tržaška (Babičeva) 
predstava pa je nekako zastala pred 
neoklasističnimi estetskimi navodili, 
ki pa jih je moderno slovensko gle

dališče že zdavnaj preseglo in jih 
shranilo z vso spoštljivostjo do av
torja med zmotne dokumente svoje 
poti in preteklosti.

Kljub Lidiji Kozlovič (Jelisava) 
in Mirandi Caharija (Veronika), ki 
sta v Babičevi režiji nedvomno 
evropski gledališki duet, in kljub 
lepi kraljevski sceni Babiča in Ri
javca, ki so jo odkrivali in zakri
vali ves čas premikajoči se brech
tovski zastori, je to vendarle pred
stava, v kateri je imela premoč be
seda nad dejanjem. In vendar je 
Župančičeva pesniška in dramska 
prispodoba silovit motor gledališke, 
odrske akcije, če se ji približamo 
pogumno, morebiti celo predrzno.

• STOLETJE DOLGO 
DVESTO LET

Celjska Veronika D. je poskušala 
temeljiti v izkustvenem in umetni
škem izrazu sodobnega gledališča. 
Od Artauda dalje. Potovala je tja, 
kamor potujejo Brook, Sterhler, 
Grotovvski, Stupica, Bergman, Krej- 
či, Dejmek, Ljubimov, Korun. Tr
žaška predstava pa je iskala svojo 
utemeljitev v svetu besedne umet
nosti, čeprav je Babič mojstrsko 
zgradil uprizoritveni lok od Vero
nikinega plašča s celjskimi zvezda
mi do tragične smrti, ki bi lahko 
bila tudi samomor. Župančičevi ver
zi in prispodobe so izhodišče za či
sto, in divje pristno življenjsko de
janje na odru. Vsak vdor realizma 
vanjo (recimo ko nastopi sosed z 
živimi kurami) vodi proč od Župan
čičeve tragične podobe o dramatični 
naravi človeške erotike in ljubezni. 
In kjer je bila Babičeva predstava 
sodobna, tam so povsod zaživeli 
prizori, ki so bili polni našega se
danjega gledališkega občutja. To 
sta ustvarili s svojo igro predvsem 
Lidija Kozlovič in Miranda Caha
rija. Ob njiju pa je treba omeniti 
še Antona Petjeta (Jošt Soteški), 
Livija Bogatca (Pravdač) in Stani
slavo Bonisegna (Geta). Visoko ro
mantično igro sta vnesla v predsta
vo Joško Lukež (Herman) in Rado 
Nakrst (Bonaventura). In reči je 
treba, da je njun igralski slog po
tiskal uprizoritev v poezijo, medtem 
ko so nosilci vlog Veronike, Jeli- 
save, Jošta, itd. usmerjali tok odr- 
skeg dogajanja v pristno dramatič
no silovitost nekega človeškega spo
pada.

Proslava stoletnice rojstva Otona 
Župančiča se je začela z novo prav
do o pravdi za Veroniko D. Spet 
dokaz, da je pri nas stoletje dolgo 
vsaj dvesto let in da naš čas teče 
bolj lagodno, kot pa teče svetovni 
čas. In zdaj vprašanje, zakaj ni 
Veronika D. na sporedu katerega 
izmed ljubljanskih gledališč? Ali 
nimamo celo opere o Veroniki De- 
seniški? V nekem ljubljanskem gle
dališču so skrivni, a zelo odločilni 
činitelji s svojimi neštevilnimi po
misleki in ugovori celo preprečili 
uvrstitev Veronike D. v program, 
čeprav ima to gledališče prav ta hip 
odlično zasedbo za to igro. Kdo te
daj preprečuje slovenskim igralcem 
to, kar bi morali igrati zaradi od
ličnosti svojega talenta? Kdo je te
daj Repoštev, ki meša štrene?

Veronika D. je obstala pred dur
mi ljubljanskih gledališč, čeprav je 
Srečko Kosovel že zdavnaj ugoto
vil, da je ta Župančičeva igra — 
umetnina. Pa vsaj premišljujmo o 
tem, če že ne moremo soglašati s 
pesnikom Integralov. Tržaški Ve
roniki D. v Babičevi režiji pa kljub 
nekaterim pomislekom želimo, da 
bi postala čvrsta zveza med občin
stvom in odrom v Trstu.

Bojan Štih
Nedeljski dnevnik, 30. 10. 1977.
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Pracerkev v Aachnu - delo cesarja Karla
Velikega (742-814)

Termoelektrarne imajo to pred
nost, da se kadi samo na enem 
mestu, na kraju porabe energije 
pa ostane vse čedno in se okolje 
ne onesnažuje. Aachen ima velik 
kolodvor. Tukaj poteka glavna že
lezniška zveza med Vzhodom in 
Zahodom. Zato vlaki pogosto vo
zijo do tristo krat na dan. Tam sem 
najprej telefoniral bratranki Zofki 
na Nizozemsko. Takoj so mi oblju
bili, da pridejo v pol uri z avtom 
po me. Počakal sem jih pri plapo
lajočih zastavah vseh evropskih 
držav, obešenih na drogovih ob 
vodometih pred kolodvorom. V bli
žini imajo postavljeno skupino dir
jajočih konjev, narejenih iz brona
ste pločevine. Na njih jezdijo 
aachenski dečki, fantje in dekleta. 
To je njih veliko veselje. Po opa
zovanju mladih jahačev in vodo- 
metnih curkov je hitro minul čas. 
Kar naenkrat me je pozdravila bra- 
tranka Zofka po slovensko. Sprem
ljala jo je hčerka Sonja, mož Franc 
Drenovec pa je ostal pri avtomobi
lu, za katerega je bilo težko najti 
parkirni prostor. Zato se nismo 
dolgo zadrževali; hitro smo jo po
maknili skozi mesto. Opozorili so 
me na nekatere zanimivosti, kot 
na pracerkev v Aachnu, ki jo je 
okoli leta 800 dal sezidati nemško- 
rimski cesar Karl Veliki. Stari 
del cerkve je podoben rimskim pra- 
cerkvam, ki so bile zidane v bi
zantinskem slogu še pred razho
dom z Rimom. Že takrat so za 
okras notranjosti uporabljali v zla
tih kristalih bleščeč se nemški 
kamen, ki ga je veliko tudi v mlaj
ših nemških cerkvah.

V Aachnu so vojne poškodbe do
cela odpravljene in se mestu ne 
pozna več, da je v vojni bilo moč
no porušeno.

Malo iz mesta se pripeljemo do 
nekdanje obrambne Siegfriedove 
linije. Na stotine betonskih stebrov 
stoji poševno proti sovražniku, za
kopanih v zemljo. Branili naj bi bili, 
da bi sovražni oklepniki ne mogli 
v Nemčijo. Pa menda niti enega 
oklepnika ni zadržala, ta draga, z 
velikim trudom zgrajena obrambna 
črta; Aachen je padel že konec 
marca 1945 v roke zapadnih sil.

Nedaleč od tod je nemško-nizo- 
zemska državna meja. Cariniki in 
policisti samo z znakom roke po

kažejo, naj se peljemo dalje. Ca
rina med državami Evropske go
spodarske skupnosti (EGS) je od
pravljena. Ce vidijo domače avto
mobilske oznake, ne pregledajo 
niti potnih listov. Značilno za Ni
zozemsko je, da hiš nimajo ome
tanih z apneno malto. Pustijo jih 
v naravni barvi, iz lepo rdeče-plavo 
žgane opeke. Sklade med opekami 
lepo izpolnijo z gosto malto, ki ji 
ponekod pridenejo nekaj bele bar
ve. Tako je tudi neometana stena 
na svoj način lepa. Taka je bila tu
di hiša Drenovčeve družine, ki so 
si jo postavili pred desetimi leti. 
Vrtno drevje jim je medtem že lepo 
prirastlo; v njem gnezdijo številne 
ptice pevke.

Po okrepčilu smo se zmenili, da 
gremo k nedeljski božji službi, že 
danes v soboto zvečer. Peljali smo 
se v pristojno faro, kjer mašujejo 
v nizozemščini. Za Slovence, ki jih 
je še precej tu v mestu Brunssumu 
in sosednjem Heerlenu, pa mašu
je enkrat na mesec izseljenski du
hovnik po slovensko.

Sobotna sv. maša je bila srednje 
dobro obiskana. Verniki so z du
hovnikom s pesmijo in molitvijo 
zavzeto sodelovali. Njih ljudski je
zik je nekaj podoben nemščini, pi
sava v molitvenikih pa bolj eno
stavna. Velike črke uporabljajo v 
pravopisu le v začetku stavka in 
pa pri božjih imenih.

(Dalje prihodnjič)

Malo za smeh
SODNIJSKA
Na smrt obsojenega so vprašali 

za poslednjo zeljo.
Obsojenec: »Sveže češnje pro

sim.«
»Ampak zdaj je jesen, tovariš.«
Obsojeni: »Nič ne de, saj lahko 

počakamo do pomladi.«

ŽIVA REKLAMA
Vogelnikov Stane je med dru

gim kupil v trgovini tudi stekleni
co vina. Ker pa je bil prijatelj vin
ske kapljice, je steklenico takoj od
prl in pil.

»Ven, ven, tukaj ne boste pili!« 
je vzkliknila prodajalka. Stane je 
vzel steklenico ter stopil na cesto. 
Tu je steklenico znova nagnil.

»Ja, Stane, kaj pa piješ tu zunaj, 
ali ne moreš v gostilno?« ga začu
deno vpraša znanec, ki pride mi
mo.

»V trgovini sem kupil vino, pa

je prodajalka rekla, da moram iti 
ven pit. Najbrž zato, da bi bil za 
reklamo, da bi pokazal ljudem, ki 
gredo mimo, da imajo tudi v trgo
vini pijačo, in da ni treba hoditi 
v gostilno,« je pojasnil Stane.

Ne vedo naslova
Ne vedo naslova.
Pišejo v prazno 
med te hiše...
Dvigajo se,
prebirajo samo konec romana, 
sklonjeni sedajo 
k svoji večerji, 
v kodraste lase 
stresajo nemoč.

Ne vedo naslova 
stare matere.
V prepolnih predalih 
so razmetani papirji.

Cvetko Preželj
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Odgovorni, premislile!
Vsak državljan se veseli napredka tako na gospodarskem ka

kor tudi na političnem področju.
Ni prav nobenega dvoma, da je Avstrija v zadnjem desetletju 

gospodarsko zelo napredovala, da so se življenjske prilike posa
meznika in celote bistveno izboljšale. Avstrijska država se je tudi 
v mednarodnem svetu razmeroma dobro uveljavila, ne toliko za
radi velikosti in moči, marveč zaradi svoje važne svetovno politične 
lege v osrčju Evrope. Dejstvo, da se od leta 1955 nevtralna Avstrija 
nahaja na meji dveh svetovno političnih taborov, nalaga državi v 
marsikaterem pogledu težke naloge, v drugem pogledu pa stop
njuje njeno politično pomembnost. Da je postal Dunaj sedež ves 
svet obsegajoče ustanove za miroljubno uporabo atomske energije, 
je brez dvoma pripisati legi podonavske metropole. Da je postal 
predsednik tega sveta bivši avstrijski zunanji minister dr. Karl Gru
ber, pa je tudi znak velikega zaupanja svetovne javnosti do Av
strije.

Pri vseh teh ugodnih svetovno političnih prilikah pa je seve 
potrebno, da država tudi sama pokaže in dokaže potrebno politično 
zrelost. Za vse te probleme ni brez pomena, kaj se dogaja na Ko
roškem. Saj svetovni tisk in razni časnikarji in politiki zelo pozorno 
zasledujejo dogodke pri nas. Nekateri izmed njih so na videz ma
lenkosti. Če razbijajo tu in tam napisne table, če tu in tam napa
dejo šolarje, o tem tukajšnji tisk molči. Za zunanji svet pa je vse 
to dokaz, da je ozračje v deželi zelo zastrupljeno in da prav to za
strupljenost stopnjujejo organizacije, ki bi po § 5 člena 7 državne 
pogodbe ne smelo obstajati, še manj pa seve delati razdor v de
želi. Mi smo ponovno na to dejstvo opozorili in smo mnenja, da se 
odgovorni možje premalo zavedajo posledic, ki se lepega dne 
lahko pojavijo in bi utegnile postati prav neprijetne zadeve za 
državo in njen ugled.

Avstrija je nevtralna država in se ne more ponašati z armado, 
ki bi v današnji atomski dobi dejansko kaj odločala, pač pa bi 
mogla Avstrija postati vzor za zedinjeno Evropo, o kateri se toliko

govori, od katere pa smo tako zelo oddaljeni. S kakšno lahkoto bi 
vprav Avstrija uredila vsa manjšinska vprašanja, katerih rešitev je 
v temeljnih potezah že zarisana v državni pogodbi in bi tako po
kazala Italiji to vzorno ureditev. Obenem bi pa mogla postati kaži
pot vsej evropski celini, kako je treba premagovati stari ukoreni
njeni šovinizem in ustvarjati med narodi novo vzdušje, ki je pred
pogoj združene Evrope.

Kakor bodo združeno Evropo ustvarjali vsi evropski narodi, 
mali in veliki, sporazumno, tako je moč manjšinsko vprašanje v 
deželi reševati le sporazumno. Jasno je pri tem, da pri takem re
ševanju more dati le tisti, ki kaj ima in je glede tega prevzel jasno 
določene obveznosti. Manjšina pa nima ničesar in prav zaradi tega 
mora pri pravilnem reševanju manjšina dobiti to, kar ji po pravici 
gre.

Če pa gledamo osnutke, katere je zvezna vlada predložila par
lamentu, da bi tako le navidez zadostila svojim obveznostim dr
žavne pogodbe, tedaj se moramo čuditi, kako hočejo te življenjske 
zadeve reševati ob zeleni mizi brez sodelovanja tistih, kateri so 
neposredno prizadeti.

In reševanje manjšinskega vprašanja na pravi način gotovo 
ne bi vznemirjalo razsodnih ljudi v deželi. Da gotove kroge v deželi 
razburja celo vladni osnutek predvidenih zakonov, je le dokaz, da 
so ravno ti krogi še danes, v času prej neslutenih dogodkov in 
sprememb, ujetniki miselnosti, ki je dajala življenjske pravice le 
enim, drugim pa je na rodomorni način trgala mladino od materinih 
prsi ter jo tirala v raznarodovalnice.

Uverjeni smo, da zvezni vladi po tej poti ne bo uspelo pere
čega vprašanja rešiti. Menimo, da se bo tudi ona morala sprijazniti 
z dejanskim položajem, namreč da odgovarja najprimitivnejšim de
mokratičnim pravilom, da se prizadetega pri reševanju vprašanja 
pritegne in se stvari uredijo sporazumno. Le živine ne vprašajo, 
kadar jo peljejo v klavnico.

Pri vsakem novem zakonu dobijo prizadeti možnosti, da po
vedo svoje mnenje, vprašanje obstoja slovenske manjšine na Ko
roškem pa bi hoteli rešiti zgolj po receptu večine.
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DR. IVO ŠORLI: 9

VEČNE VEZI
POVEST
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„Prve čase! Kje smo že! Saj ne rečem — ,prve čase' 
so ljudje tudi tu kakor obsedeni tulili. In da ste videli tiste 
prve povorke po Ljubljani, ne bi se mogli pritoževati."

„0 tem sem že slišal," je resno prikimal Kocjančič. 
..Slovenci smo pač trezen narod. Če se ne motim, je nekdo 
trdil, da med vsemi evropskimi narodi tudi najmanj tem
peramentni. To se pravi, da smo slabi prevodniki toplo
te ... Morda je to celo dobro . .. Samo da je človeku vča
sih čudno pri srcu, če vidi, kako hladni so majhni narodi, 
a kako vroči — in sicer trajno vroči — veliki, ki jim tega 
naposled niti treba ne bi bilo! Večkrat sem se vpraševal: 
ali je občutek, da ima orjak tako silno roko in vrhu tega 
še meč v njej, kar ga sili, da z njim še okrog sebe bije in 
preti, a na drugi strani zavest slabosti, tisto, kar dela šibke 
tako — modre! Čeprav morajo vedeti, da bi veliki rad imel 
velike za kosilo, nje pa vsaj za zajtrk."

Na to se jaz res ne razumem," ga je iztreznil Štuka. 
„Jaz vem samo, da je nedelja nedelja, a v ponedeljek je 
treba zopet delati! Če se česa v Italiji bojim, so njih večne 
,feste‘. Sicer pa hodijo, kakor k onim, tudi k tem procesi
jam vedno isti norci in faloti. Imate kaj lir? Jaz vam jih 
plačam bolje od vsake banke."

Kocjančič se je moral temu nenavadnemu skoku glas
no zasmejati. No, cena, ki mu jo je ponudil Štuka, je bila 
tako ugodna, da sta na mestu sklenila večjo kupčijo.

„Vsekakor je ta vaš ,kurz‘ še edina prijetnost, kar sem 
jih doživel v Jugoslaviji vsaj prvi dan," je vzdihnil Kocjan
čič, ko sta vstala.

„Kar naj vam bo dokaz in opomin, da je edino v ma
terialnosti spas!" je skoraj resno menil oni.

XIV.

„Hm,“ je zamrmral višji uradnik, pri katerem se je Koc
jančič po navodilu gospoda Štuke že drugi dan oglasil. 
„ Naj p rej je treba vedeti, kaj in česa pričakujete. Koliko 
prakse imate?"

„Nekaj nad deset let vsega skupaj sedaj. Izvolite moja 
spričevala!" je odgovoril Kocjančič.

„Po vsem tem bi vam šlo seveda že kaj boljšega!" je 
prikimal oni. „Samo malo pozni ste!"

„Saj so mi pravili, da bo tako!"
„Kako to mislite?"
„No, da bo že vse zasedeno, ko nam naposled ne boste 

mogli več neposlušnosti očitati. Iz Jugoslavije so nam 
namreč naročili, naj vztrajamo do skrajnosti."

„l, kaj hočete? Ljudi, ki smo jih že sprejeli, zdaj ne 
moremo več odstavljati!"

„Tudi točno ta odgovor so nam napovedovali!" se je 
spet nasmehnil Kocjančič. „Z Ljubljano torej skratka ni 
nič! Ali je kaj več nade za Maribor? Kajti to je res naj
manj, kar pričakujem."

„No, pa poskusite z Mariborom! Čeprav se bojim, da 
pojde tudi gori že težko. Je namreč na takih stolih tudi še

dokaj Nemcev, ki so preveč zasidrani, da bi... No, to 
boste že pozneje razumeli. Sicer pa je na bivšem Štajer
skem še nekaj večjih trgov, kjer bi se dalo prav dobro 
živeti. Dovolite, da vam jih naštejem!" (Imenoval je par 
imen.) „Seveda bi bilo najbolje, če bi si mogli kupiti kje 
lasten dom."

„Tega še ne morem. In tudi, če bi mogel, sedaj ne 
vsega svojega denarja vtikal v zidove. Predvsem moram 
misliti na spopolnitev svojega instrumentarja. S sabo vzeti 
sem mogel samo najpotrebnejše. Moj položaj ni preveč 
prijeten!"

„To bomo seveda po možnosti upoštevali!" je skoraj 
toplo vzkliknil mož. „Saj dobrih zdravnikov in zanesljivi 
narodnjakov nujno potrebujemo. Vendar vas prosim, da 
si vse najprej sami ogledate. Kar je na meni..."

Kocjančič se je lepo zahvalil in se podvizal v hotel, da 
napiše obširno poročilo Almi. Preveč strašiti je za enkrat 
še ni hotel, skrival ji pa ni, da se mu postavljajo na pot 
še večje težave, kakor jih je pričakoval.

„Jutri dopoldne se odpeljem proti Mariboru in od tai 
ti pišem kaj več. Morebiti bom res prisiljen poskusiti 5 
katerim tistih gnezd tam gori, ki so mi tako tuja, da sem 
si jih moral še!e napisati!" je skončal.

Popoldne je poiskal nekaj starih znancev, ki so že pred 
vojno živeli tu. No, zdelo se mu je, da bere skoraj v vseh 
očeh brez izjeme isto: „Moj Bog, že zopet eden!" Pola
goma so se ljudje potem večinoma otajali, toda sam j6 
moral priznati, da mu res ne vedo in ne morejo pomagat' 
Kakor v tolažbo njemu in njim samim pa je bil refren' 
..Poskusite še z Mariborom!"

In tako se je že drugi dan ob osmih odpeljal tja gor.
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IV AVSTRIJA
1. SPORED

NEDELJA, 20. novembra: 15.20 Pis- 
trem ženam (očarljiva zakonska 

šaloigra). V glavnih vlogah: Jean Crain, 
Linda Darnell, Ann Sothern, Kirk Dou- 
9|as in drugi — 17.00 Pravljica, v ka- 
tsri igrajo Lotte Brackenbusch, Gerda- 
Marija Jurgens in Monika Kauffmann

17.30 Čebelica Maja; kako reši Ma
la bolho; risanka — 17.55 Za lahko 
9°č: Tutu — 18.00 Klub seniorjev; sre
čanje vedno mladih. Z Ernstom Hag- 
a°m, Alfredom Bohmom, Willyjem Kra
kom, Hilli Reschl in drugi — 18.30 
P°i z nami: Gornja Avstrija — 19.00 
Avstrija v sliki v nedeljo; oddaja du- 
najskega radia — 19.25 Kristjan v ča- 
Su "— 19.30 Čas v sliki in kultura — 
^■SO šport — 20.15 Demoni; televi- 
zijski film v štirih delih Fjodora Mihaj- 
'°viča Dostojevskega, 1. del: Snublje
ne neveste. V glavnih vlogah: Marija 
"Vimmer, Krištof Bantzer, Hannes Mes- 
Semer, Volker Lechtenbrink in drugi 
7~ 21.50 Šport — 22.00 Posvetitev ško- 

„ °v- Kardinal dr. Franc Konig bo po-
Svetil v stolnici sv. Štefana na Dunaju 
n°va škofa: msgr. dr. Helmuta Kratzla 
'n msgr. Florijana Kuntnerja — 22.30 
^°čni izbor: 4 + 4 = Ml. Igra o har
moniji in soglasju — 22.25 Poročila.

PONEDELJEK, 21. novembra: 9.00 Za 
cicibane — 9.30 Kaj lahko postanem? 
Biokemik — 10.00 TV v šoli: Franco
ščina; od 10. šolskega leta dalje — 
10.30—12.30 Rumova cesta; pustolov
ski film o morskem tihotapcu alkoho
la in filmskem zvezdniku dvajsetih let. 
Igrajo: Brigitte Bardot, Lino Ventura, 
Bill Travers, Glive, Revill itd. — 17.30 
Za cicibane (ponovitev) — 17.55 Za 
lahko noč: Tutu — 18.00 Omaruru: 
Caroline Boos. Nastopajo: Manfred
Seipold, Katinka Hoffmann in drugi — 
18.25 ORF danes — 18.20 Ml; družin
ska oddaja — 19.00 Avstrija v sliki —
19.30 Čas v sliki in kultura ter šport —
20.00 Šport v ponedeljek — 20.55 Na
stop v Manhattnu: Umor v temi (2). 
Igrajo: Telly Salavaš, Dan Frazer, Ke
vin Dobson in drugi — 21.40 Poročila 
in šport.

TOREK, 22. novembra: 9.00 Za cici
bane: Starši — 9.30 Angleščina za ti
ste, ki že nekaj znajo. Vodi dr. VValter 
Fangl — 10.00 TV v šoli: Snov in pro
stor (ponovitev). Po! do avtomobil
skega vzorca; od 10. šolskega leta da
lje — 10.30—12.10 Pismo trem ženam; 
srčkana zakonska šaloigra (ponovitev 
z dne 20. novembra 1977) — 17.30 Za 
cicibane (ponovitev) — 17.55 Za lahko 
noč: Tutu — 18.00 Živalski raji — 18.25 
ORF danes — 18.30 Ml; družinska od
daja — 19.00 Avstrija v sliki — 19.30 
Čas v sliki, kultura in šport — 20.00 
Kdor trikrat laže; rešitev zadnje od-

VISOKE PETE: DA ALI NE?
Znanstveniki in zdravniki so preučevali, 

kako ženski organizem prenese visoke pe- 
te- Pete do višine 6,35 cm le malo bolj 
utrudijo kot nizke pete. Kjer pa so pete 
ako zelo visoke, da vsa teža počiva samo 

da nekaj mišicah, pa so gotovo škodljive, 
seveda pa tudi čevlji brez pet utrujajo.

Zaradi tega je najbolj primeren čevelj s 
Srednjo peto, ki daje nogi tudi dobro cpo-

RADIO CELOVEC

NEDELJA, 20. novembra:
07.05—07.35 Duhovni na

govor — Naj pesmica naša 
darilo vam bo.

PONEDELJEK, 21. novem
bra:

13.45—14.30 Celovški ra
dijski dnevnik — „Sem pe
vec ... “ (Ob 70-letnici pe
vovodje Šimeja VVrulicha z
Radiš).

TOREK, 22. novembra:
09.30—10.00 „Pesem je mo

je življenje11 (Ljudska zabav
na glasba) — 13.45—14.30 
Celovški radijski dnevnik — 
Šport — Rdeče, rumeno, ze- 
ieno.

SREDA, 23. novembra:
13.45— 14.30 Celovški ra

dijski dnevnik — Minute z 
dekleti iz Rikarje vasi — Iz 
koroške literarne delavnice 
J. Messner: „Bocksteinska
idila11.

ČETRTEK, 24. novembra:
13.45— 14.45 Celovški ra

dijski dnevnik — Družinski 
magazin.

PETEK, 25. novembra:
13.45— 14.30 Celovški ra

dijski dnevnik —• Kar po do
mače.

SOBOTA, 26. novembra:
GG.45—10.30 Od pesmi do

pesmi — cd srca do srca.

daje — 20.20 Predstavili bodo novega 
mladega pisatelja — 21.05 Panorama
— 22.05 Sredozemsko morje; doku
mentacija — 23.00 Poročila in šport.

SREDA, 23. novembra: 9.00 Živordeči 
avtobus: Sosedstvo — 9.30 Kmetijstvo 
danes: Zadružniški nauk — 10.00 TV 
v šoli: Ekologija (1); od 8. šolskega 
leta dalje (ponovitev) — 10.30—12.10 
Vsako jutro se ustavi isti vlak; ganljiva 
družinska zgodba v Angliji ob koncu 
stoletja — 17.00 Dvojnik; predstava 
dunajskega lutkovnega teatra — 17.25 
Živordeči avtobus (ponovitev) — 17.55 
Za lahko noč: Medvedova družina —
18.00 Dr. Doolittle... in Bill, neotesa
nec; risanka, prva oddaja 6. avgusta 
1975, TV 1 — 18.25 ORF danes — 18.30 
Ml; družinska oddaja — 19.00 Avstrija 
v sliki — 19.30 Čas v sliki, kultura in 
šport — 20.00 Demoni; telivizijski film 
v štirih delih, po romanu Fjodora Mi- 
hajloviča Dostojevskega, 2. del: Dvo
boj. Nastopajo isti igralci kot v oddaji 
v nedeljo, 20. novembra, v TV 1 — 21.35 
Poročila in šport.

ČETRTEK, 24. novembra: 9.00 Za ci
cibane: Bratje in sestre — 9.30 Tečaj 
francoskega jezika. Vodi prof. Georges 
Creux — 10.00 TV v šoli: Obraz stole
tij (16) — ponovitev; od 11. šolskega 
leta dalje — 10.30—12.00 Izposojena 
mladenka; dolgoletno razmerje dveh 
ljudi v središču italijanskega okolja. 
Igrajo: Ani Girardot, Rossano Brazzi, 
Marisa Merilni, Toni Anthony itd. —
17.30 Za cicibane — 17.55 Za lahko 
noč: Medvedova družina — 18.00 Ku
hinja v televiziji — 18.25 ORF danes
— 18.30 Ml; družinska oddaja — 19.00 
Avstrija v sliki — 19.30 Čas v sliki, 
kultura in šport —• 20.00 Demoni; tele
vizijski film, po romanu Fjodora Mihai
loviča Dostojevskega, 3. del: Požig, 
igrajo isti Igraici kot pri prejšnjih dveh 
delih —■ 21.35 Poročila in šport.

PETEK, 25. novembra: 9.00 Za cici
bane: Odrasli — 9.30 Tečaj ruskega 
jezika. Vodi dipl. tolmačica Liza Schiil- 
ler — 10.00 TV v šoli: Najplemenitejši 
človekov čut je „vid“ (ponovitev); od 
10. šolskega leta dalje — 10.30 Klub 
seniorjev (prva oddaja 20. novembra 
1977, TV 1) — 11.00—12.30 Vzorni de
ček; zabavno utrujajoče dvojno življe
nje. V glavnih vlogah: Peter Alexander, 
Conny Frobess, Gunther Philipp, Gu- 
sti VVolf, Rudolf Carl itd. — 17.30 Za 
cicibane (ponovitev) — 17.55 Za lahko 
noč: Medvedova družina — 18.00 Dvor
ni teater: Dvoboj. Igrajo Theo Lingen, 
Johanna von Koczian, VVolfgang Arps, 
Tomaž Fritsch itd. — 18.25 ORF da
nes — 18.30 Ml; družinska oddaja — 
18.50 Oddaja kmetijskih zbornic ■—
19.00 Avstrija v sliki — 19.30 Čas v 
sliki, kultura in šport — 20.00 Derrick: 
„Umor v Čajarni 91“. V glavnih vlogah: 
Horst Tappert, Fritz VVepper, Willi Scho- 
fer, Gerhard Borman in drugi — 21.10 
Spotoma, TV-prometna oddaja — 21.55 
Šport — 22.00 Ples; po noveli Arthurja 
Schnitzlerja. V glavnih vlogah: Marija 
Dubois, Claude Giraud, Ana Karina, 
Jane Fonda in drugi — 23.45 Poročila.

SOBOTA, 26. novembra: 16.00 Stari

sodnik: Rojstni dan. igrajo: Pavel Hor- 
biger, Herbert Probst, Gusti VVolf, Ma
rijane Gerzner in drugi (prva oddaja 
24. oktobra 1969, TV 1) — 17.00 Jolly- 
box; revija risank — 17.30 Heidi; zgod
ba deklice, po znani knjigi Johanne 
Spyrijeve „Stara mama" — 17.55 Za 
lahko noč: Medvedova družina — 18.00 
Panoptikum — 18.25 ORF danes —
18.30 Heinz Conrads v soboto zvečer 
— 19.00 Avstrija v sliki z aktualnostmi 
iz Južne Tirolske — 19.30 Čas v sliki 
in kultura — 19.55 Šport — 20.15 Na
mišljeni zdravnik; burka Hansa VVeigla. 
Nastopajo: Herbert Kučera, Herbert 
Probst, Hilde Sochor, Kristina Bohm, 
Lydija VVeiss in drugi — 21.55 Šport — 
22.20 Vprašanja kristjana — 22.25 Beg 
v Nevado; film Divjega zahoda. Igrajo: 
Frances Dee, Charles Bickford, Joseph 
Caleina in drugi — 23.50 Poročila.

2. SPORED
NEDELJA, 20. novembra: 11.—12.35 

Stereo koncert ORF: Dirigenti, orkestri 
in solisti. Spored: Ludvvig van Beetho
ven: Simfonija štev. 1. Peter lljič Čaj
kovski: Simfonija štev 2. Dirigira Her
bert von Karajan — 17.15 Teleobjektiv 
(prva oddaja 6. novembra 1977, TV 2)
— 18.00 Gospodični Rochefort; glasbe
na komedija o dveh srčkanih sester 
dvojčici, ki sanjata o veliki ljubezni. 
Igrajo: Katarina Deneuve, Francoise
Dorleac, Danijela Dariieux, Georges 
Chakiris itd. — 20.00 Knjižni sejem — 
20.15 V lastni zadevi. Vodi dr. Helmut 
Zilk. Prenos celovškega radia ■— 22.00 
Brez nagobčnika (prva oddaja 19. no
vembra 1977, TV 2).

PONEDELJEK, 21. novembra: 18.00 
Angleščina za tiste, ki že nekaj znajo. 
Vodi dr. VValter Fangl — 18.25 ORF 
danes — 18.30 Samo sprehod (6); po
bude za opazovanje in odkrivanje po
zimi — 19.30 TV v šoli: Snov in pro
stor: Pot do avtomobilskega vzorca (10)
— ponovitev; od 10. šolskega leta da
lje — 20.00 Štiridesetletnik: Florasovi 
lasje ali labirint; televizijska serija iz 
Poljske — 20.55 Opombe o domačem 
prašiču. Sestavil Horst Štern — 21.35 
Čas v sliki 2 in kultura — 22.05 Srečne 
dvojice, otroci po želji (11. nadaljeva
nje) — 22.10 Kralj Edipus — postelja 
sile; moderni film o Edipovi tragediji. 
Igrajo: Franco Citti, Alida Valli, Juli
jana. Beck, Carmelo Bene, Silvana Man- 
gano in drugi.

TOREK, 22. novembra: 18.00 Polje
delstvo danes; nauk o zadružništvu I 
— 18.25 ORF danes — 18.30 Aktualno 
znanje (prva oddaja 11. novembra 1977, 
TV 2) — 19.30 TV v šoli: Ekologija (1). 
Zeleno mesto itd.; od 8. šolskega leta 
dalje — 20.00 Doktorjeva odločitev; 
televizijska igra drame ..Zdravnik na 
razpotju" G. B. Shavva. Igrajo: Karl 
Mihael Vogler, Andreja Jonosson, Pa
vel Dahlke, Fritz Tillmann in drugi — 
22.10 Čas v sliki 2 in kultura.

SREDA, 23. novembra: 18.00 Tečaj 
francoskega jezika. Vodi prof. Georges 
Creux — 18.25 ORF danes — 18.30 Od
daja salzburškega radia — 18.55 Sai- 
lor; življenje na britanski letalonosilki 
(v angleškem jeziku) — 19.30 TV v šoli: 
Obraz stoletij (16); 19. stoletje: Niti Na
poleon niti Metternich; od 11. šolskega 
leta dalje — 20.00 Dame imajo pred
nost; televizijska igra. Igrajo: Louise 
Martini, Liane Hielscher, Alexander 
Radszun, Uršula Mena in drugi — 22.00 
Čas v sliki 2 in kultura — 22.35 Kung 
Fu: Konec dolge poti. Igrajo: David 
Caradine, Lesliel Nielson, A. Martinez, 
John Vernon in drugi.

ČETRTEK, 24. novembra: 18.00 Tečaj 
ruskega jezika. Vodi dipl. tolmačica 
Liza Schuller — 18.25 ORF danes —
18.30 Giotto di Bondone; pionir so
dobnega slikarstva v Italiji; film Anto
nia Morettija — 19.30 TV v šoli: Naj
plemenitejši človekov čut je „vid“, od 
10. šolskega leta dalje — 20.00 Lutke; 
film o večni ženskosti. Igrajo: Virna 
Lisi, Monika Vitti, Gina Lolobrigida, 
Nino Manfredi in drugi — 21.50 Čas v 
sliki 2 s kulturo — 22.25 Klub 2.

PETEK, 25. novembra: 18.00 Kaj lah
ko postanem? Napravi pravilno! — 
18.25 ORF danes — 18.30 Portret; od 
ikone do abstrakcije — umetnost v 
Rusiji. Sestavil Edvvin Mullins — 19.30 
TV v šoli: Učimo se gledati film (2); 
od 7. šolskega leta dalje — 20.00 Ak
tualno znanje: znanstveni magazin. Vo
di: Ernst Hilger — 21.10 O televiziji — 
21.55 Čas v sliki 2 s kulturo — 22.30 
High Chaparall: Vrv za Manolita. Na
stopajo: Lef Erickson, Cameron Mit- 
chell, Mark Slade, Linda Crista in dru
gi-
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, XV.
"O, gospod doktor Kocjančič!" je planil odvetnik Žilih 

’ na noge. „Tudi vi?!“
■■Tudi jaz!“ je Kocjančič resignirano prikimal.
..No, pripovedujte, pripovedujte!" je silil oni.
..Bom. Toda najprej povejte, gospod doktor, svojo hi- 

i storij0 vi! že, da se potem sam nekako .orientiram'. Vi ste 
1 menda ostali kar tu?“
j ..Kaj sem hotel? Kjer me je pač doletelo! Saj tam niti 
; !_0ien nisem — če gonijo vas, kako bi šele mene, Kranjca!

ako sem misel na vrnitev črtal in se podvizal, da si tu 
i 2a9otovim ta brlog. In še to srečo sem imel, da sem prav 
i P°ceni dobil čedno vilo tu zunaj."
1 ..Torej bi mogoče imeli malo strehe celo še zame?" je 

p|anil Kocjančič.
i "Vi tudi iščete?" je zategnil Žilih. „Joj, če bi bilo na 

meni! Toda aii mislite, da je hišni lastnik gospodar? Vtak- 
nili so mi noter neke ljudi, da bi jim jaz plačal, če bi hoteli 
sPet ven! Moj Bog, da ste prišli le mesec dni poprej! Se- 
Veda, če bi se mi posrečilo, da se rešim teh ciganov... “ 
„ ..Že vidim! Povsod pridem prepozno!" je Kocjančič 
al°stno vzdihnil. „Vrag vzemi, da je nisem pobral vsaj 

pred novim letom!... Toda res bo najbolje, če vam povem 
Talo več — |aže boste potem presodili."

..Težko bo, zelo težko!" je Žilih zmajal z glavo, ko je 
°cjančič skončal. ..Slučajno so mi razmere znane. V tu- 
aišnji bolnišnici je sicer še nekaj prejšnjih, ki se bodo 

rri0rali umakniti že zato, ker ne znajo jezika; toda na vsako 
ni'h mest že dolgo čakajo mnogi tukajšnji ljudje. S primer- 
nirni Prostori za zasebno prakso bo še večji križ! Za ordi- 
nac'jo potrebujete vsaj dva lokala — no, kje ju dobiti?

Vsekakor bo kazalo, da gospa soproga vsaj za sedaj osta
ne še v Trstu, kjer imate, pravite, dovolj ugodno stanova
nje."

„Kaj pa recimo — Celje?"
„V Celju, sem čul, so iste težave. Celje je pač tudi 

mesto. Saj človek niti prav ne razume, kako in odkod ta 
strešni naval!"

„Mi torej ostanejo edino še manjši kraji," je Kocjančič 
strmel predse in potem imenoval tiste trge, ki so mu jih 
napovedali že v Ljubljani.

„No, čakajte. Rominje ne bi bilo napačno!" je naglo 
izbral Žilih. „Kraj je precej velik in lep, okolica krasna, 
ljudje premožni — saj bi bilo samo za prvo silo! Pomislite 
malo, oglejte si! In če si tam pridobite še doktorja Strela, 
ki je vsemogočen ..."

„Poznam te vsemogočneže — vsaj bral sem o njih — 
in ne bi preveč rad imel opravka z njimi! Bom že rajši po
skusil vse drugo prej!" je Kocjančič počasi vstal.

Oni ga je še ljubeznivo povabil na malo večerje, a 
Kocjančič je vljudno odklonil. Do tujih družinskih idil mu 
zdaj že celo ni bilo in veliko bolje se bo počutil v večji, 
čeprav neznani družbi.

V kavarni je našel dva znanca z vseučilišča. Starejši 
gospod je bil vladni komisar dr. Jankovič, mlajši sodnik 
Kranjc.

„Vi bi gotovo želeli najti kaj rokajov?" se je spomnil 
Jankovič. „Evo, tam prihaja sodni svetnik Marega, Gori
čan. On je v zadnjem času služil na Dunaju, a vem, da 
pozna skoraj vse vaše ljudi. Dovolite, da ga povabimo 
sem!"

Marega je res takoj prisedel in naštel razna imena. 
Mnoge je Kocjančič že poznal.

Tudi ta družba, ki se je kmalu povečala za še več 
oseb, je bila mnenja, da je s pribeglimi zdravniki še naj
večja težava. Neki doktor Meden, ki je prispel pred tremi 
tedni, je mora! biti zadovoljen, da se je „obesil“ v nekem 
majhnem kraju tik ob novi severni meji.

„Toda ta gospod ima, kolikor vem, kvečjemu eno leto 
prakse!" se je razburil Kocjančič.

,,Hm, saj prav zato je takoj nekaj dobil. Gotovo je laže 
namestiti ljudi, ki nimajo pravic do večjih zahtev!" je sko
mignil Jankovič. „Ne pomaga vse nič — spočetka se je 
treba zadovoljiti s čimerkoli; potem se bo samo kako 
napravilo."

Kocjančič je imel za nocoj dovolj trdih, čeprav brez- 
dvomno dobrohotnih mnenj in je sam poskrbel, da se je 
pogovor obrnil drugam.

XVI.

„Ni, da bi koga dolžil," je naslednji dan med drugim 
poročal ženi. „Saj naposled osebno že celo nihče ni kriv.""

"Spominjala se boš, da sem položaj v Ljubljani pra
vilno presodil že takrat na Opčinah. In v Ljubljani sem 
poskusil res bolj zato, da si pozneje ne bom očital, zakaj 
nisem vsega poskusil. O Mariboru pa sem ti rekel, da so 
Nemci in nemškutarji najbrž napravili nekaj več prostora. 
No, izkazalo se je, da se jih je spočetka — misleč baje, 
da jim bodo naši plačevali milo za drago — res nekaj 
razbežalo; toda mnogi (in sicer kar s pomočjo naših last
nih rojakov) so se vrnili, drugi se še bodo in jim njih ljudje 
hranijo prostor. (Dalje prihodnjič)



Stran 8 Naš tednik 46 — 17. novembra 1977

.Vstani in se brani, ie si sin svobodoljubnega očeta!'
(Nadaljevanje s 1. strani)

policiji, na sodišču, na pošti, na 
finančnem uradu itd. Samo če bo
mo dosledni in enotni, bomo uspe
li: kajti v enotnosti je moč.‘“

TAJNIŠKO POROČILO: 
PRIPRAVA BOJKOTA 
PREŠTEVANJA

Tajniško poročilo je podala Mag
da Korenova. Omenila je, da je na 
delo osrednjega odbora KDZ v 
preteklem poslovnem letu močno 
vplivalo ozračje na Koroškem. Pre
števanje manjšine 14. novembra 
1976 je bilo jeseni 1976 glavno de
lovno področje: priprava bojkota 
— KDZ je organizirala poleg oseb
ne propagande v vaseh informa
cijske mize v Beljaku, Velikovcu, 
Železni Kapli in Celovcu. Te infor
macije so imele sličen učinek ka
kor akcije z majicami ..Koroški 
Slovenci, tujci v domovini". Ome
nila je, da policija KDZ ni šla pri 
tem preveč na roko. Kako se bi 
moglo drugače zgoditi, da so v 
Beljaku nasprotniki eno stojalo 
zažgali, drugo pa polili s črnim la
kom. Skupno je zajela KDZ s to 
akcijo okoli 1500 ljudi.

V času bojkota se je KDZ moč
no zavzela za nenasilne akcije, 
kakor vedno spet razgovor — ver
balno vplivanje na prebivalstvo — 
in pasivni bojkot v tem smislu, da 
se preko časa ostane v celicah.

Prispevek KDZ k bojkotu je oce
nila kot zadovoljiv.

Zimski čas je uporabila KDZ za 
izobraževanje in izpopolnjevanje 
svojih članov z raznimi ponudbami 
v klubu KDZ in tečaji v Tinjah.

Člani osrednjega odbora KDZ (od leve proti desni): Florijan Jug, Martin 
Pandel, Magda Koren, Jurij Perč, Gitka Zdovc, Helmut Grilc, Jože Kuess.

HOVAL HEIZT -
WAS ANDERE VERSPRECHEN

Vielleicht hat auch Ihr- Hei- 
zung, vvie viele andere auch, zu 
Beginn der heurigen Heizperio- 
de vvieder Schvvierigkeiten ge- 
macht. Entvveder lief die Zirku- 
lationspumpe nicht oder die 
Regelung ftir die Raumtempe- 
ratur war verstellt, es gab kein 
Warmwasser ftir Ktiche und Bad 
oder die Radiatoren vvurden 
nicht warm. Es kann ja viele 
Moglichkeiten geben, die den 
einvvandfreien Betrieb einer Zen- 
traiheizung storen konnen. 
Daher solite man alle Moglich
keiten einer eventuellen Sto- 
rung der Heizungsanlage weit- 
gehendst ausschalten, sovvohl 
als Heizungsanlagenbesitzer als 
auch als vverdender Anlagenbe- 
sitzer.
Haben Sie bereits eine Hei
zungsanlage installiert, so ist 
es empfehlensvvert, Ihre Anlage 
vor Beginn der Heizperiode 
tiberprtifen zu iassen. Entdeckt 
man namlich eine Storung erst 
dann, wenn die Heizungsanlage 
gebraucht wird, gibt es in der 
Regel Arger. Kein Kundendienst 
kann allen VVtinschen gleich- 
zeitig nachkommen. An solchen 
Tagen laufen die Telefone hei(3. 
Die Fachfirmen konnen oft nicht 
einmal alle Reklamationen auf- 
nehmen und der Arger wird im- 
mer groBer, da niemand ver- 
stehen kann, daB es auBer ihm 
auch noch andere gibt, die ei- 
nen Kundendienst benotigen. 
Oft dauert es dann Tage bis der 
Mangel behoben wird und bis 
dahin gibt es kalte FtiBe.
Das alles kann man sich er- 
sparen, wenn man von Beginn 
der Planung an gleich die richti- 
gen Produkte und den richtigen 
Partner vvahlt.
HOVAL, der Partner ftir Hei- 
zungsfragen ftir Sie, hat bei 
vielen tausend Anlagen bevvie- 
sen, daB Oualitat, Zuverlassig- 
keit und Sicherheit an oberster 
Stelle steht. Denn nur gute und 
sichere Produkte geben zufrie- 
dene Kunden. Aufierdem ge- 
wahr!eistet das dichte Netz der 
HOVAL-Kundendienststellen ei- 
nen kurzfristigen Besuch, solite 
eine Inbetriebnahme oder Funk- 
tionskontrolie gevvtinscht wer- 
den.
Das Kernsttick jeder Zentral- 
heizung ist der Zentralheizungs-

kessel. Hier bietet HOVAL eine 
optimale Losung an: Der TKU 
Doppelbrandkessel von HOVAL. 
Denn mit einem TKU Doppel
brandkessel konnen Sie ebenso 
vvirtschaftlich Ol, Gas oder te
ste Brennstoffe verfeuern. Die 
Umstellung von Ol oder Gas auf 
feste Brennstoffe — und ebenso 
auch umgekehrt — ist mit we- 
nigen Handgriffen moglich. Da- 
mit hat HOVAL in einer Zeit vvie 
heute, da Energie knapp und 
teuer gevvorden ist, eine mo
derne und kostengtinstige Mog- 
lichkeit des Energiesparens im 
Bereich der eigenen Zentral- 
heizung geschaffen. Mit einem 
TKU Doppelbrandkessel von 
HOVAL, der Ihnen als Kombi- 
nationskessel gleichzeitig auch 
unbegrenzt vvarmes Wasser ftir 
Ihren gesamten Haushait lie- 
fern kann, sind Sie auch in Zu- 
kunft unabhangig von einzel- 
nen Brennstoffpreisen und kon
nen sich von Fali zu Fali ftir den 
ftir Sie am gtinstigsten Brenn- 
stoff entscheiden.
Zum Wohlbehagen und gemtit- 
lichen Wohnen gehort aber 
nicht nur ein gutes Zentralhei- 
zungsgerat. Auch Heizkorper, 
die letztendiich die Warme in 
den Raum bringen, sollen eine 
gefallige Form haben, sollen 
sich in dem Raum gut einord- 
nen, sollen leicht zu reinigen 
sein, unfallsicher — kein Kind 
sol! sich an scharfen Rippen 
verletzen — und eine angeneh- 
me groBflachige Warmeabstrah- 
lung geben. Die HOVAL-Heiz- 
wand entspricht diesen Anfor- 
derungen, die an einen zeitge- 
rechten, in seiner Form elegan
ten und exklusiven Heizkorper 
gestellt vverden. Die HOVAL- 
Heizvvand bringt nicht nur an- 
genehme Warme in den Raum, 
sie ist auch ein unaufdringli- 
ches, angenehm gestaltetes Ele
ment Ihrer Raume.
Fragen Sie doch einmal, bevor 
Sie sich zur Installation Ihrer 
neuen Heizungsanlage entschlie- 
Ben, Ihren Heizungsfachmann 
tiber den TKU Doppelbrand
kessel von HOVAL und tiber 
die HOVAL-Heizvvand. SchlieB- 
lich lautet der Leitspruch der 
Firma HOVAL nicht umnost: 
„HOVAL heizt, was andere ver- 
sprechen".

Na novo je osrednji odbor KDZ 
začel izdajati glasilo PROBLEMI, 
ki je do sedaj 6-krat izšlo.

Poživitev Zveze slovenske mla
dine je na žalost med drugim 
povzročila, da je zaradi nespora
zumov odstopila predsednica Ol
ga Vovk. Z veseljem je Korenova 
povedala, da se je Vovkova pred 
kratkim spet odzvala in ponudila 
na novo sodelovanje.

Glede ZSM se je KDZ odločila, 
da podpre narodno-politično de
lovanje te zveze na podeželju in 
da se člani KDZ vključijo v kra
jevne odbore ZSM. Predvsem po
stavljanje dvojezičnih tabel na po
deželju, kjer se je KDZ močno 
zavzela, kaže dobronamerno pri
pravljenost KDZ za sodelovanje z 
ZSM.

Povedala je tudi, da obnašanje 
nekaterih funkcionarjev ZSM1 ni 
bilo vedno zadovoljivo v smislu 
odkritga sodelovanja. Tako KDZ

moti, da njene člane nekateri za
stopniki ZSM, sicer se ve, da so 
to le posamezniki, na gimnaziji, pa 
tudi izven, stalno blatijo in zmer
jajo. KDZ pa je prepričana, da se 
bo tudi ta zadeva v obliki razgovo
rov uredila.

Klub KDZ, ki letos še ni bil od
prt, ker se selijo in še niso vsi po
goji urejeni, je postal merodajen 
dejavnik kot komunikacijsko sre
dišče mladine v Celovcu.

PRIZNANJE ..LUTKOVNI 
SKUPINI KDZ“
IN „ODRU MLADJE"

Vse priznanje je izrekla „lutkov
ni skupini KDZ" ter „odru mladje", 
katerih člani žrtvujejo orgomno ča
sa in napora, da ponesejo sloven
sko besedo med podeželske otro
ke. Isto priznanje je izrekla tudi 
KKZ in njenemu tajniku Nužiju 
Tolmajerju za organicazijsko 
pomoč.

Predsednik Narodnega sveta 
koroških Slovencev dr. Matevž 
Grilc je pohvalil kot ustanovni 
član KDZ in ustanovni član „odra 
mladje" široko dejavnost in moč
no zavzetost članov KDZ. Rekel 
je, da so skoraj vsi sedanji vodi
telji izšli iz KDZ. To pot naj KDZ 
nadaljuje, da usposablja, kakor ima 
zapisano v § 2, člane za delo med 
koroškimi Slovenci. Precej pozor
nosti naj posveti usposabljanju in 
usmerjanju kadrov za industrializa
cijo dvojezičnega območja. V ime
nu NSKS je izrekel KDZ vso podpo
ro. Občni zbor je sprejel enoglasno 
na novo prilagojena pravila. Za na
slednji 2 leti je izvolil tale osrednji 
odbor: predsednica: Magda Ko
ren, podpredsednik: Martin Pan
del, 1. tajnik: Helmut Grilc, 
2. tajnik: Florijan Jug, 1. bla- 
gajnki: Jože Kuess, 2. blagaj
nik: Gitka Zdovc, časnikarski 
referent: Maks D o m e j. Mesto v 
Osrednjem odboru imajo tudi pred
sedniki interesnih skupnosti, to so: 
za študirajočo mladino Jurij Perč, 
za delavsko mladino Anica Ples
nik, za Mladinski klub Šmihel 
Marjan F e r a.

Sele: Bilanca jesenske sezone
Pred kratkim so se zbrali funk

cionarji športnega društva Sele, 
da bi ugotovili, kako uspešno so 
delovale sekcije društva. Za namiz
noteniško sekcijo je Mirko Ora- 
ž e poročal, da moštvo trenutno 
ne žanje tistih uspehov, kot smo 
jih vajeni od Selanov, čeprav prid
no trenira. Pomisliti pa je treba, 
da igrajo Selani z enim moštvom 
v Koroški ligi, to je najvišja dežel
na liga, z drugim moštvom pa v 1. 
razredu. Mirko je nadalje menil, 
da nastajajo težave v prvi vrsti v 
tem, da se nekateri igralci ne mo
rejo odločiti med nogometom in 
namiznim tenisom. Je pač težko, 
ko pa so ambicije povsod tu.

Za nogometno sekcijo sta po
ročala Karl Pristovnik in 
Friedl Mak. Dočim je Karel to
žil, da manjka selskim nogometa
šem interes za trening, kar je si
gurno pojav sedanjega časa, je 
Friedl z zadovoljstvom ugotovil, 
da je bila bilanca jesenske sezo
ne kar uspešna.

Prvo moštvo je doseglo z 11 toč
kami (5 zmag, 1 neodločeno in 6 
porazov pri 38:25 golih) 7. mesto. 
Najuspešnejši strelci so bili: Nanti 
Olip, Flori in Franci Dovjak 
ter Stanko in Peter Olip.

To sigurno ni tisti izid, kot smo 
ga pričakovali.

Moštvo „pod 21", katero že dru
go leto vodi Friedl Mak, pa se 
je odreza'0 tokrat dosti uspešnej
še. S svojimi 14 točkami (6 zmag, 
2 neodločene in 2 poraza pri 35:18 
golih) zavzemajo trenutno tretje 
mesto. Tu pa so bili najboljši strel
ci Andi Dovjak, Toni Olip,

Ke-Zdravko O raže, Franci 
lih ter Friedl Mak.

Za smučarsko sekcijo je poro
čal Hanzi Draže. Z zadovolj
stvom je ugotovil, da je obisk pri
pravljalnega treninga (Trocken- 
training) za letošnjo smučarsko 
sezono jako razveseljiv (poprečno 
okoli 20 obiskovalcev). Hanzi je 
menil nadalje, da obeta trenutni 
kader se'skih smučarjev uspešno 
sezono. Njegov sin VVerner obi
skuje letos glavno šolo za smu
čarje v Bistrici v Dravski dolini 
(Feistritz an der Drau). Od njega 
si smemo letos nekaj pričakovati.

Tradicionalni smučarski tečaj 
bo tudi letos v božičnih počitni
cah. Kot krona tega tečaja naj bi 
bilo društveno prvenstvo.

Tekma za „Pokal Košuta" bo že 
v začetku januarja.

Končno se je predsednik Ivan 
Olip zahvalil vsem funkcionar
jem za njihov neumoren in nese
bičen trud za društvo.

frimak

NAŠ TEDNIK izhaja vsak četrtek. Na
roča se na naslov: „Naš tednik", Ce
lovec, Viktringer Ring 26, 9020 Klagen- 
furt. — Telefon uredništva, oglasnega 
oddelka in uprave 72 5 65. Naš za
stopnik za Jugoslavijo ADIT-DZS, Gra
dišče 10, 61000 Ljubljana, tel. 22207. 
Naročnina znaša letno: za tuzemstvo 
150.— šil., za Jugoslavijo 150.— din 
za ostalo inozemstvo 250.— šil. (po 
zračni pošti 500.— šil.). — Lastnik in 
izdajatelj: Narodni svet koroških Slo
vencev. — Odgovorni urednik: Nužej 
Tolmajer, Verovce štev, 2, 9065 Žrelec. 
— Tiska: Tiskarna Družbe sv. Mohorja 
v Celovcu, Viktringer Ring 26.

Koroški partizani: 
Nadaljuje se boi za 
pravice manjšine!

Koroški partizani so se v sobo
to v Celovcu zbrali na svoj jubi
lejni petindvajseti občni zbor, ki 
so se ga razen članov zveze koro
ških partizanov udeležili tudi šte
vilni gostje iz Jugoslavije in Slo
venije kot tudi predstavniki drugih 
avstrijskih protifašističnih organiza
cij. Občni zbor sta pozdravila tudi 
predsednika obeh osrednjih or
ganizacij Slovencev v Avstriji dr. 
Franci Zwitter in dr. Matevž Grilc-

Predsednik zveze koroških parti
zanov Karl Prušnik-Gašper, 
ki ga je občni zbor ponovno izvo
lili na ta položaj, je v tej zvezi de
jal: „Stari partizani želimo, da vse, 
kar smo se dobrega in koristnega 
naučili med vojno in v tej dolgi 
povojni dobi, varujemo in ohrani
mo tudi za bodoče rodove."

Tradicionalno protifašistično brat
stvo so potrdili ne samo številni 
govorniki iz Jugoslavije, marveč 
tudi številni predstavniki avstrij
skih nemško govorečih protifaši- 
stov. O tej enotnosti je v svojem 
pozdravnem govoru spregovoril 
predsednik Narodnega sveta ko* 
roških Slovencev dr. Matevž 
Grilc, ki je, ko je govoril o se
danjem boju slovenskega naroda 
v Avstriji za obstanek, menil, da 
sedanja enotnost ne sme biti nič 
manjša od tiste, ki je prevevala na
rodnoosvobodilni boj. Predsednik 
Zveze slovenskih organizacij d n 
Franci Zvvitter pa je dejal, 
da tisti koroški Slovenci, ki so se 
z orožjem v roki uprli nacizmu, 
svojega cilja — namreč pravice, 
da bi Slovenci živeli kot enako
pravni državljani na svojem avtoh
tonem ozemlju — žal niso dose
gli, zaradi česar se boj, ki so ga 
začeli proti fašizmu, nadaljuje tud' 
danes.

Občni zbor zveze slovenskih 
partizanov je ob zaključku sprejel 
resolucijo, v kateri je rečeno, da 
so koroški Slovenci prispevali P°' 
memben delež k nastanku drug6 
avstrijske republike.

NOGOMETNI TURNIR V ČAS? 
DNEVA REPUBLIKE 
JUGOSLAVIJE,

ki jo organizira klub jugoslovan
skih delavcev na Koroškem »Tri
glav".
Udeležijo se nogometne ekipe, 
SAK iz Celovca, nogometni klub 
jugoslovanskih delavcev na Koro
škem, nogometna ekipa iz Brčkega, 
jugoslovanski nogometni klub 
„UNIOR“ iz Slovenskih Konjic 
Slovenija.
Nogometni turnir bo v soboto, 
novembra 1977, na štadionu DonaU 
v Šentrupertu v Celovcu ves dal1 
z začetkom ob 8.30 zjutraj.
Častno pokroviteljstvo ima gene
ralni konzulat SFRJ v Celovcu.

Vsi prisrčno vabljeni-

SAK ZMAGAL V CELJU
Na povabilo delovne organiza" 

cije Aero iz Celja so se v prijatelj
skem nogometnem srečanju P0', 
merili igralci Aera in nogometaš1 
Slovenskega atletskega kluba ^ 
Celovca. Zmagali so gostje s 
(1:1). Za goste so bili uspešni Ve
lik 2, Krnič ter Kuper, oba zade*' 
ka za Celjane pa je dosegel igra' 
lec gostov Rogič, ki je dvakra' 
premagal lastnega vratarja.

Po tekmi so si gostje ogleda1! 
tovarno, kjer so jih sprejeli tud 
družbeno-politični in telesnoku1' 
turni delavci celjske občine. Pred' 
sednik SAK Franc Šmid se je za 
hvalil za izredno lep sprejem 
povabil Celjane, da jim prihodnji 
leto vrnejo obisk.


